
„Šī patiešām ir svēt-
ku diena, jo varam runāt 
par četros gados paveik-
to. 2009. gadā iesniedzu 
priekšlikumu, ka jāizdod 
grāmata par latviešiem un 
Latviju, ņemot par pama-
tu 1930.–1932. gadā izdo-
to divu sējumu krājumu 
„Latvieši”, kuru savulaik 
sagatavoja profesors Pēte-
ris Šmits un Francis Ba-
lodis,” akadēmiskā rakstu 
krājuma „Latvieši un Lat-
vija” atklāšanas konferencē 
17. februārī Latvijas Zināt-
ņu akadēmijā (LZA) stāsta 
Valsts pētījumu program-
mas „Nacionālā identitāte 
(valoda, Latvijas vēsture, 
kultūra un cilvēkdrošība)” 

vadītājs Jānis Stradiņš. Viņš 
pateicas 83 autoriem, kuru 
uzrakstītais kopumā pub-
licēts 2400 lappusēs, atzi-
nīgi novērtē arī recenzen-
tu un citu darba tapšanā 
iesaistīto cilvēku ieguldī-
jumu. Tas par šo tēmu ir 
plašākais krājums, kāds 
jebkad Latvijā izdots.

Akadēmiķis J. Stradiņš 
piemin arī ne visai slavē-
jamu faktu, ka bijušais 
izglītības un zinātnes mi-
nistrs Roberts Ķīlis „no-
griezis” 50 tūkstošu latu, 
kas apdraudēja pētījuma 
iznākšanu, tādēļ īpaši pa-
teicas uzņēmējiem, kuri 
piešķīra finansējumu, – 
un krājums drukātā for-
mātā varēja ieraudzīt die-
nasgaismu.

Daudzi jauni fakti
Zinātniskā redaktore 

Maija Kūle paveikto rak-
sturo šādi: „Sējumi ir gan 
pacilājoši, tautas izturību 
un pašapziņu apliecino-
ši, gan arī sāpīgi skumji, 
domājot par senču traģē-
dijām un vēsturiskajām 
netaisnībām. Taču aka-
dēmiskajos rakstos nav 
ne miņas no kaut kādas 
politiska revanša vēlmes, 
nav sāpīgas pasūdzēša-
nās, manuprāt, nav pat 
bāreņu tautas sindro-
ma, jo tas nenes veiksmi 
modernajā pasaulē, un 
tā vairs nevajag domāt. 
Latvieši parādās kā maza, 
sīksta, izturīga, strādīga 
tauta, kas savu vēsturisko 
likteni ir izcietusi līdzās 

daudzām citām apspies-
tām tautām (ar dažiem 
slikta dzīvesveida para-
dumiem, kā, piemēram, 
dzeršana, bet tas gan aka-
dēmiskajos rakstos nav 
uzsvērts!).”

Analizējot nacionā-
lās un Eiropas vērtības, 
profesore atklāj, ka, ņe-
mot vērā Latvijas etnis-
ki daudzveidīgo kultūru 
gadsimtu gaitā, sējumu 
redakcijas kolēģija uz-
skatīja par nepieciešamu 
iekļaut pētījumus par ma-
zākumtautību devumu un 
veltīt vērību vācbaltiešiem 
Latvijā kultūras kontekstā. 
„Man liekas, ka sējumi savā 
ziņā atdod godu vāciešu un 
vācbaltiešu progresīvajam 
devumam, kas, ņemot vērā 

vēsturisko attīstību, ir bi-
jis nepieciešams solis, un 
tas šeit ir sperts!” uzsver 
M. Kūle.

Viens no krājuma zi-
nātniskajiem redaktoriem 
Andrejs Vasks īsā uzrunā 
atklāj zīmīgus faktus par 
Latviju pirms latviešiem. 
Viens no tiem ir par baltu 
valodas attīstību – ka to 
nevar saistīt ar iespaidīgu 
demogrāfisku jaunu ie-
dzīvotāju imigrāciju, bet, 
pētot arheoloģiskos mate-
riālus, izsekojot materiā-
lajai kultūrai un ģenētisko 
elementu pēctecībai no 
mezolīta līdz bronzas un 
dzelzs laikmetam, rod citu 
izskaidrojumu. 

viedoklis
Pedagoģiskajā proce-

sā un skolotāja lomā ne-
pieciešama prāta, rokas 
un sirds klātbūtne.

          4.  lpp. 

Atklātā stundA
Par ģimenes budžetu, 

drošības spilvenu un citām 
lietām.          
                                       5. lpp. 

interešu 
izglītībA
Samazinoties amatu mā-

cības nozīmei skolu program-
mās, nākas vienkāršot amat-
niecības uzdevumus.

                                    9. lpp. 

Pieredze
Tikai sarunās var no-

skaidrot vajadzīgo atbal-
stu.

                             10. lpp. 

Ceļā uz 
svētkiem
Jaundeju konkursā 

„Mēs un deja” 31 horeo-
grāfa 64 jaundejas un di-
vus deju uzvedumus izde-
joja vairāk nekā 1100 de-
jotāju.

                      11.–12. lpp. 

FOTO: Andris Bērziņš

Akadēmiskā rakstu krājuma „Latvieši un Latvija” zinātniskie redaktori Tālavs Jundzis ( no kreisās), Guntis Zemītis, Ilga Jansone, akadēmiķis 
Jānis Stradiņš, Valsts prezidents Andris Bērziņš, Maija Kūle, LZA prezidents Ojārs Spārītis un Andrejs Vasks izdevuma atvēršanas svētkos 
LZA 17. februārī.

FOTO: no personiskā arhīva
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Šonedēļ aktuāli

Cena 
EUR 2,83
(LVL 1,99)

FOTO: Andris Bērziņš

Tapis Latvijas vēsturē 
apjomīgākais pētījums

   Ilze BrInkmaneIk

Turpinājums 3. lpp. 

Vidusskolas jāreformē radikāli – 
jārada vismaz divi tipi: klasiskā 
vispārējā un profesionālā.               

        Lasiet 6.–7. lpp. 

Ignorējot premjera rezolūciju, 
IZM tērēs 145 000 eiro kārtē-
jam pētījumam par pedagogu 
algām.                         Lasiet 2.  lpp. 
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Laikraksts „Skolotāju Avīze” iz-
nāk kopš 1948.  gada 1.  janvāra, 
kopš 1990.  gada 1.  janvāra ar
nosaukumu „Izglītība”, kopš 
1994.  gada 6.  janvāra ar no-
saukumu „Izglītība un Kultūra”.
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Pārpublicēšanas vai citēšanas gadījumā 
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Aktuāli

Laikraksta „Izglītība un Kultūra” 13. februāra elektroniskajā pielikumā „Vecākiem” meklējam atbildes uz jautājumiem, 
vai vajag vai nevajag uzstāt, lai bērns uzturētu kārtību savā istabā. Psiholoģe, sistēmisko risinājumu konsultante Asijata 
Maija Zeļenko atzīst: ja vecākiem pašiem ir problēmas uzturēt kārtību istabā, tad bērnam nav pieredzes, kas radītu priekš-
statu par kārtības veidošanu. Bērzaunes pamatskolas psiholoģe Svetlana Berģe stāsta, ar kādiem izaicinājumiem bērniem 
un viņu vecākiem jāsaskaras, pārejot no 4. uz 5. klasi. Savukārt Valmieras Profesionālās vidusskolas tekstiliju ražošanas un 
izgatavošanas speciālistu izglītotāja, tekstila tehnoloģe Ilze Andersone skaidro: dabiskās un ķīmiskās auduma šķiedras un 
apģērba mazgāšanas līdzekļi.

Laikraksta „Izglītība un Kultūra” 20. februāra elektroniskajā pielikumā „Pirmsskolas Izglītība”: Jelgavas pilsētas pašvaldī-
bas pirmsskolas izglītības iestādes „Pasaciņa” skolotāja Vizma Vītola krāsas māca caur eksperimentiem; Latvijas Universitātes 
profesore Emīlija Černova stāsta par skolotāja nozīmību bērna izglītošanas procesā; integrēta rotaļnodarbība 2–3 gadus veciem 
bērniem, lai gūtu priekšstatu par ziemu, Liepājas pirmsskolas izglītības iestādē „Liepiņa” kopā ar skolotāju Indru Jankevicu.

Laikraksta „Izglītība un Kultūra” elektroniskais pielikums „Vecākiem” un „Pirmsskolas izglītība”

Pagājušā gada 28. de-
cembrī, kas bija gada pē-
dējā darba diena, ignorējot 
Ministru prezidenta Valda 
Dombrovska rezolūciju, Iz-
glītības un zinātnes minis-
trija (IZM) ar Ekonomiskās 
sadarbības un attīstības or-
ganizācijas (OECD) Izglītī-
bas un prasmju direktorātu 
noslēgusi līgumu pētījuma 
veikšanai par vispārējās 
izglītības pedagogu darba 
samaksas sistēmas funkcio-
nalitāti un tās pilnveidoša-
nas iespējām, kas pamatotu 
optimāla finansēšanas mo-
deļa izveides priekšlikumu, 
laikrakstam „Izglītība un 
Kultūra” apstiprināja IZM 
Komunikācijas un doku-
mentu pārvaldības nodaļā. 
Kā liecina laikraksta „Izglī-
tība un Kultūra” rīcībā eso-
šā neoficiālā informācija, 
28. decembrī tika parakstīts 
ne tikai līgums, bet pārskai-
tīta arī aptuveni puse no pē-
tījumam paredzētās sum-
mas. Pētījums valsts budže-
tam izmaksās 145 000 eiro, 
un to plānots pabeigt līdz šā 
gada 30. jūnijam.

Bez valdības atļaujas
Pērn, decembrī, IZM 

bija izstrādājusi informatī-
vo ziņojumu „Par pētījumu 
par vispārējās izglītības pe-
dagogu darba samaksas sis-
tēmas funkcionalitāti un tās 
pilnveidošanas iespējām”, 
kurā skaidroja: lai īsteno-
tu pētījumu par vispārējās 
izglītības pedagogu darba 

samaksas sistēmas funkcio-
nalitāti un tās pilnveidoša-
nas iespējām, kas pamatotu 
optimāla finansēšanas mo-
deļa izveides priekšlikumu, 
IZM ir nepieciešams pie-
saistīt OECD pētniekus.

IZM informatīvo ziņo-
jumu bija iecerējusi vir-
zīt izskatīšanai 2013. gada 
17. decembra valdības sēdē. 
Lai arī ziņojums ir atrodams 
valdības mājaslapā, izpētot 
publiski pieejamos doku-
mentus, ir skaidri redzams, 
ka tas ir atstāts bez turpmā-
kas virzības – tā izskatīšana 
nebija ne iekļauta oficiālajā 
sēdes darba kārtībā, ne arī 
pieminēta sēdes protokolā. 
Laikrakstam „Izglītība un 
Kultūra” Ministru kabineta 
(MK) preses sekretāre Signe 
Znota-Znotiņa apstiprinā-
ja, ka šis ziņojums valdības 
sēdē nav skatīts.

Savukārt Finanšu minis-
trijas (FM) Komunikācijas 
nodaļas vadītājs Aleksis 
Jarockis informē, ka IZM 
šo informatīvo ziņojumu 
2013. gada 14. decembrī 
atsūtījusi uz FM saskaņo-
šanai: „IZM šo informatīvo 
ziņojumu vēlējās iekļaut 
2013. gada 17. decembra 
MK sēdē, bet pēc disku-
sijām MK sēdes laikā tas 
netika izdarīts. No budžeta 
sektora par šo ziņojumu 
bija izteikti iebildumi, gal-
venokārt par to, ka nav no-
rādīts skaidrs un saprotams 
steidzamības pamatojums, 
kā arī tajā ir jānovērš nepil-
nības un tas jāpapildina ar 
informāciju, kas ir būtiska 

kvalitatīvai jautājuma iz-
skatīšanai, proti, jānorāda 
precīza finansiālā informā-
cija, tostarp apakšprogram-
ma, no kuras pētījums tiks 
finansēts, un finansējuma 
sadalījums pa gadiem; in-
formācija par 2012. gada 
23. novembrī IZM pasūtītā 
pētījuma par alternatīvām 
pedagogu darba atalgoju-
ma un optimālā skolēnu 
un pedagogu skaita attiecī-
bu noteikšanai Latvijā, ko 
veica SIA „Ernst & Young 
Baltic” rezultātiem.”

Tie bija galvenie iemesli, 
kādēļ IZM sagatavotais in-
formatīvais ziņojums val-
dības sēdes darba kārtībā 
netika iekļauts. Savukārt 
Ministru prezidents Valdis 
Dombrovskis 2013. gada 
28. decembrī izdeva rezo-
lūciju Nr. 18/TA-3746, kurā 
tālaika izglītības un zināt-
nes ministram Vjačesla-
vam Dombrovskim uzdeva 
informatīvā ziņojuma par 
pētījuma nepieciešamību 
projektu atkārtoti saskaņot 
ar FM un sniegt informā-
ciju par projekta turpmā-
ko virzību. „FM precizēto 
projektu saskaņošanai nav 
saņēmusi joprojām,” stāsta 
FM Komunikācijas noda-
ļas vadītājs A. Jarockis.

Ko izpētīja 
„Ernst & Young 
Baltic”?
Iepazīstoties ar „Ernst & 

Young Baltic” 5096,16 eiro 
(3581,60 latu) vērto pētī-
jumu par alternatīvām pe-
dagogu darba atalgojuma 

un optimālā skolēnu un 
pedagogu skaita attiecību 
noteikšanai Latvijā, vis-
pirms izceļas šie teikumi: 
„Neviena no pētījumā ap-
skatītajām alternatīvām vai 
secinājumiem nav uzska-
tāma par rekomendāciju 
vai ieteikumu kādas kon-
krētas alternatīvas ievieša-
nai Latvijā. Šajā ziņojumā 
iekļautās alternatīvas nav 
vienīgie iespējamie risi-
nājumi pedagogu darba 
atalgojuma un optimālā 
skolēnu un pedagogu skai-
ta attiecības noteikšanai 
Latvijā. Pastāv iespēja, ka 
ir vēl citas alternatīvas, 
kuras netika identificētas 
un apskatītas šī pētījuma 
ietvaros. Lai pieņemtu lē-
mumu par kādas konkrē-
tas alternatīvas ieviešanu 
Latvijā, nepieciešams veikt 
papildu izpēti.” (http://izm.
izm.gov.lv/upload_file/pe-
tijumi/Alternativas_Latvi-
ja_FINAL_17122012.pdf) 
Šie teikumi nepārprotami 
apliecina šādu pētījumu 
bezjēdzību, jo jau to pa-
matā ir ielikts vēstījums, ka 
secinājumi nav uzskatāmi 
par ieteikumu kādas kon-
krētas alternatīvas ievieša-
nai Latvijā bez nākamajiem 
pētījumiem, par kādu uz-
skatāms arī pērn IZM pa-
sūtītais OECD pētījums.

IZM Komunikācijas 
un dokumentu pārval-
dības nodaļā skaidro, ka 
IZM pētījuma veikšanai 
izvēlējās piesaistīt OECD, 
pamatojoties uz Latvijas 
iestāšanās sarunu ietvaros 

uzsākto visaptverošo Lat-
vijas ekonomiskās un soci-
ālās politikas izvērtējumu 
pēc OECD standartiem un 
OECD dalībvalstu labākās 
pieredzes. „Pētījums sniegs 
pamatojumu jauna modeļa 
izstrādei, pakāpeniski pār-
ejot uz citu pedagogu dar-
balaika noteikšanu un dar-
ba samaksas aprēķināšanu 
atbilstoši Darba likumam. 
Pēc pētījuma izstrādes un 
izvērtēšanas IZM uzsāks 
jauna pedagogu darba sa-
maksas finansēšanas mo-
deļa izstrādei, aprobācijai 
un ieviešanai nepiecieša-
mās darbības – normatīvo 
aktu projektu izstrādi un 
to virzīšanu apstiprināša-
nai noteiktajā kārtībā,” ap-
galvo IZM Komunikācijas 
un dokumentu pārvaldības 
nodaļā. Lai arī uz OECD pa-
matojumu tiek liktas lielas 
cerības, IZM Izglītības de-
partamenta direktore Evija 
Papule 18. februārī Latvijas 
Pašvaldību savienības Izglī-
tības un kultūras komitejas 
sēdes dalībniekiem jau pa-
manījās atzīt, ka jauna pe-
dagogu atalgojuma modeļa 
ieviešana gan atkarīga no 
finanšu resursu pieejamī-
bas, jo pašlaik pieejamie 
resursi būtu papildināmi. 
Finālā var izrādīties, ka 
145 000 eiro vērtais pē-
tījums nonāks pētījumu 
datubāzē, jo valsts budžetā 
finanšu resursu rekomen-
dāciju ieviešanai nebūs.

Jāatgādina, ka par jau-
na pedagogu atalgojuma 
modeļa nepieciešamību 

tiek runāts vismaz divus 
pēdējos gadus, jo ir atzīts, 
ka finansēšanas modelis 
„nauda seko skolēnam” 
radījis vairākus negatīvus 
blakus efektus. Taču tālāk 
par runām un informatī-
vu ziņojumu rakstīšanu 
tā arī nav tikts. Pērn IZM 
amatpersonas „Excel” ta-
bulās mēnešiem šurpu 
turpu skaitīja dažādu vis-
pārizglītojošo skolu izglītī-
bas programmu koeficientu 
procentpunktus, lai ar eso-
šajiem budžeta līdzekļiem 
vispār spētu nodrošināt 
mācību procesu. Turklāt 
zināms, ka arī šāgada pē-
dējiem četriem mēnešiem 
skolotāju algām pietrūkst 
2,5 miljonu latu IZM vēl 
2012. gadā nepareizi veik-
to aprēķinu dēļ. Jāatgā-
dina, ka ideju par pāreju 
uz apmaksātu 40 stundu 
darba nedēļu pedagogiem 
noglabāja dziļāk atvilktnēs 
tieši tādēļ, ka arī šī mērķa 
īstenošanai valsts budžetā 
pietrūka naudas.

Skolas direktoram, augst-
skolas rektoram, pārkāpjot 
normatīvo aktu prasības, sa-
stāda administratīvā pārkā-
puma protokolu un piemēro 
naudas sodu, kas jāsamaksā 
no sava maka. Bet ministri, 
valsts sekretāri – pārsēžas 
jaunā krēslā vai turpina pa-
rakstīt līgumus...

Laikraksta „Izglītība un 
Kultūra” speciālizdevums 
„Ceļvedis Izglītībā” iznāks 
27. februārī un tas būs vel-
tīts izstādei „Skola 2014”.

Ignorējot premjera rezolūciju, 
IZM tērēs 145 000 eiro kārtējam pētījumam 
par pedagogu algām
         DaIga kļanskaIk
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„Mūsdienu latviešiem rakstu-
rīgo trīs antropoloģisko tipu izcels-
me saistās gan ar akmens laikmeta 
medniekiem, zemniekiem, gan ar 
bronzas laikmeta lopkopjiem, zem-
niekiem, tāpēc ir pamats apgalvot, ka 
latviešu senči ir gan akmens, gan 
bronzas laikmeta iedzīvotāji un ka 
viņu atstātās pēdas ir latviešu kul-
tūras mantojuma būtiska sastāv-
daļa,” secina A. Vasks.

Akadēmiķe un zinātniskā re-
daktore Ilga Jansone papildina 
teikto – 1. sējumā ir arī raksti 
par valodu, etnogrāfiju, folkloru, 
mitoloģiju un skatījums uz latvie-
šiem no malas. I. Jansone atklāj, 
piemēram, faktu, ka pirmie vār-
du „Latvija” mūsdienīgā izpratnē 
17. gadsimta hronikā pieminēju-
ši lietuvieši un vēlāk jaunlatvieši 
Juris Alunāns, Atis Kronvalds un 
Auseklis lietojuši vārdu „Latvija”, 
attiecinot uz tagadējo mūsu ze-
mes teritoriju. Valodnieki uzska-
ta, ka vārda „Latvija” un „latvietis” 
pamatā ir hidronīmi un latvieši ir 
Lat(u)vas upes apdzīvotāji, jo ir 
Lat-ežeris (ezers, no kura iztek 
Nemunas kreisās pietekas, kuru 
nosaukumos ir sakne „lat-” (-let, 
lot-) ‘tecēt’, kas ar laiku ieguvusi 
arī nozīmi ‘mitrs’, ‘purvs’, ‘peļķe’. 
Apelatīvs latviešu valodā – lat(a): 
‘zemes strēmele’, ‘lauks’; lat(e): 
‘lauks’, ‘tīruma gabals’.

3. sējuma zinātniskais redak-
tors vēstures zinātņu doktors 
Guntis Zemītis atklāj Latvijas 
valstiskuma pirmsākumus. „Ag-
rīnā valstiskuma tēma vienmēr 
ir bijusi cieši saistīta ar politiku, 
jo ietver tautas tiesības, pretenzi-
jas uz teritoriju, būt, dzīvot šajā 
teritorijā un veidot valstiskumu 
vēsturiski ilgā laika periodā,” 
stāsta vēsturnieks. Demonstrējot 
Kijevas Krievzemes teritorijas 
vēsturisku attēlu, G. Zemītis pie-
bilst, ka joprojām nerimst disku-
sijas par krievu valsts izcelšanos, 
par vēsturisko normāņu, vikingu, 
varjagu lomu, arī pašreizējie Uk-
rainas notikumi liecina par vēs-
turisko notikumu nozīmi.

„Radīšanas mīts ir vajadzīgs 
katrai nācijai un katrai valstij, 
sevišķi tas uzplauka 19. gadsimta 
beigās, kad radās tāda parādība 
kā nacionālisms, tāpat 20. gad-
simta sākumā Latvijas brīvvalsts 
laikā,” stāsta G. Zemītis, atgādi-
not par 13. gadsimta Senlatvijas 

valdniekiem Visvaldi, Tālivaldi 
u. c., kas palīdzēja radīt valstisku-
ma apziņu.

Vēsturnieks skaidro, ka valsts 
neveidojas vienā dienā: vispirms 
jāveidojas valsts elementiem, kas 
ir tauta, publiskā vara un terito-
rija. G. Zemītis pierāda rietumu 
civilizācijas ietekmi neatkarīgas 
Latvijas valsts veidošanās procesā.

Zinātniskais redaktors Viktors 
Hausmanis, runājot par latviešu 
kultūru kā nacionālās identitā-
tes pamatu pamatu, akcentē sev 
tuvāko tēmu – teātri. Viņaprāt, 
viena no spilgtākajām nacionālās 
identitātes izpausmēm ir teātra 
mīlēšana. Ādolfs Alunāns teicis, 
ka „teātris ir kā spieģelis, kurā 
mēs savu dzīvošanu redzam”, bet 
salīdzinājumā ar vācu teātri lat-
viešu teātra mākslai raksturīga 
lielāka vienkāršība, pietuvoša-
nās dzīves īstenībai, tātad citāda 
mentalitāte.

Kā secina V. Hausmanis, teātris 
palīdzēja nosargāt latviešu valodu 
un latviskumu arī trimdā. Pašlaik 
latvieši piedalās Eiropas kultūras 
veidošanā – par to liecina izcilie 
mūziķi, dziedātāji, režisori.

4. sējumā personu rādītājs aiz-
ņem simts lappušu. Vēstures zināt-
ņu doktors Valdis Blūzma rakstījis 
par personībām un viņu lomu 
Latvijas vēsturē un kultūrā, bet 
konferencē atklāj arī darba procesā 
radušās problēmas, piemēram, kā 
parādīt personību telpā.

Krājuma praktiskais vadītājs 
un zinātniskais redaktors akadē-
miķis Tālavs Jundzis atzina, ka 
visi klātesošie ir unikāla un vēstu-
rē paliekoša notikuma dalībnieki, 
jo iznācis Latvijas vēsturē pirmais 
tik plaša apjoma pētījuma rezul-
tāts par latviešiem un Latviju. 
„Lai arī tā nav enciklopēdija, tas 
ir fundamentāls darbs, kur kon-
centrēti varam atrast informāciju 
par latviešiem kā etnosu, par kul-
tūru, valsti utt. Tas ir labākais, ko 
Latvijas zinātne var piedāvāt,” ir 
pārliecināts T. Jundzis un piebilst, 
ka nav aplūkotas tēmas, kuru at-
spoguļošanai autorus diemžēl 
nevarējis atrast, piemēram, par 
Latvijas drošības un aizsardzības 
jautājumiem, par Latvijas vie-
tu ANO, par sportu nācies lūgt 
rakstīt sporta žurnālistu. „Latvijā 

nav zinātnes apakšnozares, kas 
prognozē valsts nākotni. Pirms 
četriem gadiem uzrunājām torei-
zējo Latvijas stratēģiskās analīzes 
komisijas priekšsēdētāju R. Ķīli, 
kurš atteicās to darīt, bet atsau-
cīgs bija rakstnieks Zigmunds 
Skujiņš, un krājumā ir ietverts 
viņa redzējums,” dažus kritiskus 
vērtējumus atklāj T. Jundzis.

Patiesības grāmata
Diskusijā sevi par novadpēt-

nieku pārstāvi piesaka Guntis 
Eniņš. Viņš uzskata, ka Latvijā 
masu medijiem pārsvarā piemīt 
dzeltenā kaite, jo tie cenšas iztapt 
sabiedrības emocijām. „Zinātnei 
grūtajā bada laikā, kad atroda-
mies māņu un maldu jūrā, iznā-
kusi patiesības grāmata, kas ir kā 
stiprs kuģa masts, pie kura turē-
ties,” teic G. Eniņš.

LZA goda loceklis kinorežisors 
Jānis Streičs krājumu salīdzina 
ar gara gaismu, kas vajadzīga, 
viņaprāt, gaidāmajā tumsonības 
laikā. „Tas ir kā Latvijas zemes 
sāls. Paveiktais J. Stradiņa vadī-
bā palīdzēs sadziedēt vēsturiski 
pušu cirsto tautas gaitu,” emoci-
jas neslēpj J. Streičs.

Goda doktors Eduards Bruno 
Deksnis uzteic krājuma pārsteidzo-
ši kvalitatīvo noformējumu. Viņš 
norāda, ka angļu valoda 20 gadu 
laikā ir mainījusies, bet tulkojot 
diemžēl nācies saskarties ar sveš-
vārdu barbarisku transkripciju, 
īpaši uzvārdu, pilsētu nosauku-
mu rakstībā.

Romas Katoļu baznīcas ar-
hibīskaps, LZA goda loceklis 
Zbigņevs Stankevičs izsaka gan-
darījumu, ka iznācis šāds krā-
jums, jo tas ir aktuāls saistībā ar 
Satversmes preambulu, kurā jā-
iestrādā jautājums par identitāti. 
Tāpat iesaka nebaidīties un atzīt, 
ka Latvija ir kultūras lielvalsts, un 
kultūru izmantot kā integrācijas 
līdzekli.

„Ja valsts ir vērtība, tad jāuz-
ņemas līdzatbildība par valsti, 
šeit es apelēju pie zinātniekiem, 
kuros ir milzīgs potenciāls, kuri 
to izmanto nepietiekamā mērā, 
lai ietekmētu arī politisko si-
tuāciju un valsts kļūtu mūsu, 
un ar to identificētos,” uzsver 
Z. Stankevičs. Viņaprāt, uztei-
cams fakts, ka beidzot pārvarēta 
padomju laika klišeja par slikta-
jiem vāciešiem, bet vēl jāpārvar 
izaicinājums uzskatā par slikta-
jiem krieviem.

Daugavpils Universitātes pro-
fesore Zaiga Ikere cita starpā ie-
saka atbrīvoties no tādas īpašības 
kā skaudība un vairāk priecāties 
par tautiešu sasniegumiem, un 
tieši kristietība, viņasprāt, palīdz 

atklāt prieku un mīlestību. „Mēs 
esam zinātkāri, drosmīgi un arī 
spītīgi, bet tādiem jābūt, lai iz-
turētu, lai tauta izturētu,” teic 
Z. Ikere.

Dabas pētnieks Jānis Brikmanis 
latviešu spēka avotus saskata dabā, 
latviskajā dzīvesziņā, tradīcijās. 
Viņš atgādina cittautiešu atzinī-
go vērtējumu par mūsu kultūru, 

dziesmām, dejām, bet viņa vis-
lielākais gandarījums – ka nav 
aizmirsta arī Latvijas daba kā 
vērtība, par kuru jūsmo arī dau-
dzi jo daudzi atbraucēji no citām 
zemēm.

Valodniece Aina Blinkena 
uzskata, ka šis darbs visiem 
būtu obligāti jāizlasa. „Tā ir liela 
dāvana visai mūsu tautai,” teic 
A. Blinkena.

Ceļamaize nākotnē
Krājuma atvēršanas svētkos 

Latvijas Valsts prezidents Andris 
Bērziņš uzsver, ka tas ir funda-
mentāls darbs, kas ieradies pa-
reizā laikā. „Mūsdienu pasaule 
strauji mainās, tā kļūst arvien 
atvērtāka, redzam arī Latvijas 
vislielāko izaicinājumu – cilvēki 
atstāj valsti. Neesam atraduši vis-
pareizākās zāles, lai šo jautājumu 
risinātu, bet krājuma sējumi at-
klāj cilvēkus, kas jau pirms pusot-
ra gadsimta rādījuši pareizo ceļu,” 
novērtē Valsts prezidents, aicinot 
to nekavējoties izmantot.

A. Bērziņš pateicas visiem 
rakstu autoriem, īpaši akadēmi-
ķim J. Stradiņam. „Iesaku visiem, 
īpaši tiem, kas veido politiku un 
grib ienākt politikā, izlasīt vismaz 
Z. Skujiņa rakstīto,” teic Valsts 
prezidents, arī par jau pārbaudīto 
pieredzi attiecībās ar mazākum-
tautībām. Viņaprāt, īpaša vērība 
jāvelta augstākās un profesionā-
lās izglītības reformām.

„Lai šis rakstu krājums ir kā 
ceļamaize pareizā ceļa atrašanai 
nākotnē!” novēl A. Bērziņš.

LZA prezidents Ojārs Spārītis 
atzīst, ka paveikts liels un nozī-
mīgs darbs, taču diemžēl valsts 
pret zinātniekiem izturas ar ne-
cieņu, jo pētījuma veikšanai tika 
piešķīrusi finansējumu tikai 36, 
nevis 48 mēnešiem, kuru laikā 
notika darbs.

Akadēmiķis J. Stradiņš vēlreiz 
atklāj krājuma izdošanas ieceres 
vēsturi un paveikto.

Viņš atgādina nesen ārvalstu 
ekspertu veikto Latvijas zināt-
nisko institūciju novērtējumu un 
izsaka minējumus, kā varētu tikt 
novērtēts šis krājums, – lielākā 
daļa no pētniekiem pārstāv insti-
tūtus, kuri saņēmuši vērtējumu 
„2” vai „3”. „Atzīme „2” nav ne-
maz tik slikta, jo viņu vērtējumā 
tas ir pietiekami labs nacionāla 
līmeņa spēlētājs,” ar smaidu teic 
J. Stradiņš un piebilst, ka rakstu 
krājums rāda humanitāro zināt-
ņu attīstības līmeni.

Grūti bijis atrast autorus, kas 
uzrakstītu par jaunlatviešiem, 
jaunstrāvniekiem, 1905. gada re-
volūciju, traģisko strēlnieku lik-
teni, Pirmo pasaules karu, pārāk 
skopi un vienpusīgi runāts par 
periodu no 1940. līdz 1990. ga-
dam. „Pilnīga laikmeta kopaina 
neveidojas, par maz runāts par 
izdzīvošanu, par pielāgošanos 
apstākļiem, par komformismu, 
kolaborāciju. Tas ir sāpīgs te-
mats, bet igauņi prot par to runāt 
daudz atklātāk, un tas mums ir 
ļoti svarīgi,” uzsver J. Stradiņš. 
Akadēmiķis arī norāda, ka trūkst 
sociāldemokrātu un kreiso lomas 
izvērtējuma 20. gadsimta pirmās 
puses vēsturē.

„Raini ar viņa vispārcilvēcis-
kajām idejām, ar viņa gara spēku 
esam pazaudējuši pavisam. Ma-
nuprāt, Rainis un tautsaimnieks 
Kārlis Balodis bija tie latviešu 
intelektuāļi, kuriem būtu jāvelta 
pat atsevišķas nodaļas. Piekrītu 
Elzas Mucenieces atziņai, ka jā-
veido jauns, politiski neangažēts 

un akadēmiski brīvs skatījums 
uz dzejnieka un politiķa Raiņa 
vietu Latvijā un Eiropas ideju 
vēsturē,” teic akadēmiķis. Viņš 
izsaka nožēlu, ka nav arī atspo-
guļots atkušņa laiks, kas deva 
Imantu Ziedoni, Ojāru Vācieti, 
Vizmu Belševicu. Nav arī īpašu 
rakstu par latvietību un latvisko 
dzīvesziņu, bet to jāmēģina at-
klāt no pētījumiem par folklo-
ru, valodu, tradīcijām, nav arī 
raksta par kristīgām vērtībām – 
ir tikai par konfesijām, toties ir 
plašs materiāls par Eiropas vēr-
tībām Latvijā.

„Jāturpina diskusija par vērtī-
bām, jo, manuprāt, humānisma 
un apgaismības vērtības būtu 
jāliek pirmajā vietā. Ārpus krā-
juma palicis latviešu kā etnosa 
kopējs raksturojums, pašnovēr-
tējums un nākotnes izredzes,” 
vērtē J. Stradiņš un secina, ka lat-
vieši ir čakla, darbīga, talantīga, 
uzņēmīga, sīksta un pacietīga, 
pieticīga, iecietīga, nevardarbīga 
tauta, taču demogrāfija, valdošo 
aprindu savtīgums, sašķeltība, 
patērētāju filozofija gremdē lat-
viešus un Latvijas tautu. „Tautai 
liktu atzīmi tuvāk četriniekam 
ar lielu cerību uz atdzimšanu un 
lielāku ideālismu,” secina akadē-
miķis un jautā, kādu atzīmi likt 
Latvijas valstij un tās attieksmei 
pret zinātni.

Tapis Latvijas vēsturē apjomīgākais pētījums

Lai arī tā nav enciklopēdija, tas ir 
fundamentāls darbs, kur koncentrēti 
varam atrast informāciju par 
latviešiem kā etnosu, par kultūru, 
valsti.



Latvieši ir čakla, darbīga, talantīga, 
uzņēmīga, sīksta un pacietīga, 
pieticīga, iecietīga, nevardarbīga 
tauta, taču demogrāfija, valdošo 
aprindu savtīgums, sašķeltība, 
patērētāju filozofija gremdē 
latviešus un Latvijas tautu.
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Aktuālajās diskusijās 
par to, kas jāzina un jāprot 
un kā jādara skolotājam, 
katrs atceras savus skolas 
laikus. Kā ikvienam no 
mums, arī man skolotāji 
bija dažādi, un to nespēja 
apslāpēt ne politiskā iekār-
ta, ne vietējie rīkojumi no 
augšas. Viena no manām 
skolotājām bija (joprojām 
ir!) Dāma, bet ne ļaunā 
vai neaizsniedzamā (jo arī 
tādas mēdz būt dāmas), 
bet magnētiski piesaisto-
šā – ar savu izskatu, dar-
bu, attieksmi. Tas (kopā 
ar drusciņām ķīmijas zi-
nāšanu) palicis mūsos uz 
mūžu. Cits skolotājs mo-
cījās pats un mocīja mūs. 
Neapšaubāmi viņa jomas 
zināšanas bija plašas un 
dziļas. Nelaime tā, ka viņa 
joma nebija skolēni. Tā nu 
mēs neko un neparko no 
viņa zināšanām neņēmām 
pretī, jo bijām aizņemti ar 
cilvēcisko attiecību robe-
žu izzināšanu – cik tālu 
varam iet savās pusaudžu 
bezkaunībās. Nieks, ka re-
zultāts atspoguļojās mūsu 
atzīmēs; skumjāk, ka ar 
laiku apjautām, cik daudz 
interesanta un noderīga 
pagājis garām. Kaut kas tur 
nebija kārtībā, un ne mēs 
vieni bijām pie vainas.

Skolotāja profesijas 
standartā nodarbinātības 
apraksts sākas šādi: „Dar-
bība saistīta ar izglītības 
programmu īstenošanu 
atbilstoši valsts izglītības 
standartiem vai program-
mām.” Tālāk seko virkne 
citu svarīgu un noderīgu 
domu, taču šķiet, ka dau-
dzi (ne paši skolotāji, ne 
pārējie) nav tikuši tālāk 
par šo teikuma daļu. Vai 
būtu daudz gribēt, lai sko-
lotāja profesijas standarta 
centrā (un pirmajā teiku-
mā) ir apņemšanās veici-
nāt katra skolēna izaugsmi 
un attīstību?

Pasaules prakse rāda, 
ka aizvien biežāk kompe-
tenta skolotāja kvalifikāci-

jas raksturojumā pirmajā 
vietā parādās pedago-
ga izpratne par skolēnu 
daudzveidību, spēja veidot 
daudzveidīgu mijdarbību 
un atrast visatbilstošākos 
pedagoģiskos paņēmienus 
mācīšanās vides un atmo-

sfēras radīšanai (jo zinātne 
mums aizvien pārlieci-
nošāk saka, ka ar varu nu 
tiešām nekas nesanāk…), 
tad nāk savas zinātņu jo-
mas pārzināšana, un tas 
viss iekļaujas normatīvo 
dokumentu un sagaidā-

mo rezultātu ietvarā. It 
kā (gandrīz) viss tas pats, 
un tomēr citādi. Vai sum-
ma mainās no saskaitā-
mo kārtības? Viens gan ir 
skaidrs: pamainot saskai-
tāmos vietām, saskaitīt ir 
vieglāk, un varbūt tieši tas 

nepieciešams mūsu skolo-
tāju atbalstam – pamainīt 
akcentus.

Augstas kvalitātes sko-
lotājs ir lēmumu, profesio-
nālu lēmumu pieņēmējs, 
kurš zina mērķi, uz kuru 
ved, bet arī pazīst savus 

ceļabiedrus un ejamo 
taku – kur cinis, kur bed-
re, kuram sasaite vaļīga vai 
zābaks berž, kur vējš rauj 
tik stiprs, ka grūti kājās 
noturēties. Un – kā katrā 
gājienā – arī šajā gan sevī, 
gan ceļabiedros, gan vei-
camajā uzdevumā var at-
klāties daudz kas nepare-
dzēts, un to jāspēj pārva-
rēt. Te arī parādās lielais 
un būtiskais jautājums: 
vai primārais uzdevums 
ir nokļūt galā ātrāk, augs-
tāk, tālāk stilā (ar tiem, 
kuri spēj, kurus vecāki at-
balsta utt.) vai nokļūt galā 
visiem – un visiem pēc šī 
gājiena būt spēcīgākiem, 
gudrākiem un labākiem 
cilvēkiem, arī iemācoties 
pieskatīt blakusgājēju un 
laikus pasniedzot roku. Te 
arī ir tās krustceles, kurās 
nereti stāv skolotājs, mek-
lēdams profesionālo iden-
titāti un iekšējos un ārējos 
atskaites punktus: ko es kā 
cilvēks uzskatu par parei-
zu un ētisku, ko no manis 
sagaida sabiedrība, pēc 
kā vērtē manu darbu. Un 
kāda būs rītdienas sabied-
rība, kura pašlaik atrodas 
skolas solos.

Jau kopš Pestaloci lai-
kiem attiecībā uz peda-
goģisko procesu un skolo-
tāja lomu runāts par prāta, 
rokas un sirds klātbūtnes 
nepieciešamību, angļu va-
lodā tik skaisti izteiktu 
trīs H (head, hand, heart) 
principā, par ko mūsdie-
nās aktīvi iestājas Eiropas 
Padomes izglītības pro-
grammas. Patiesībā jau 
tas ir tas pats zināšanu, 
prasmju un attieksmes 
veidošanas jautājums. Ar 
zināšanām un prasmēm 
viss ir vairāk vai mazāk 
skaidrs, bet izšķirošo 
lomu nospēlē jautājums 
par attieksmi – pret ko ir 
šī attieksme: savu zinātņu 
jomu (mācību priekšme-
tu, izņemamo vielu) vai 
bērnu, skolēnu, cilvē-
ku, ar kuru pedagogs ir 
kopā. Te sirds princips ir 
būtisks, lai pedagoģiskā 

varēšana sastaptu skolē-
nu tur, kur viņš atrodas, 
un sāktu no tās vietas, kā 
savulaik rakstīja Sērens 
Kjerkegors.

Kamēr skolotājs uzska-
tīs, ka smagu sirdi jāveic 
izvēle starp standartos no-
teikto mācību rezultātu sa-
sniegšanu un interaktīvu, 
radošu mācību procesu, 
nekas būtiski nemainīsies. 
Tikai tad, kad skolotājs 
noticēs (nē, izpratīs), ka 
caur jēgpilnu un intere-
santu, personīgi nozīmī-
gu mācīšanās procesu var 
visdziļāk un paliekošāk 
kaut ko arī iemācīties un 
ka dažkārt nav citas iespē-
jas kā pakāpties soli, divus 

vai trīs atpakaļ, lai tiktu 
uz priekšu, uzlabosies arī 
rezultāti.

Aizvien pārliecinošāk 
atskan apgalvojums, ka 
21. gadsimtā skolotājs aiz-
vien vairāk kļūst procesu 
veicinātājs, ne tik daudz 
zināšanu avots, un daļa 
skolotāju visā pasaulē par 
to ir satraukusies, saskatot 
apdraudējumu savam pres-
tižam. To grūti saprast, jo 
kas gan var būt sarežģītāk 
un vienlaikus aizraujošāk 
kā būt blakus cilvēkam 
augšanas un attīstības gai-
tā, spējot palīdzēt. Tā ir 
mūsdienu skolotāja profe-
sionālisma būtība.

Pienācis laiks katram 
skolotājam apzināti veidot 
savu personīgo mācīšanas 
teoriju, kurā saskaitāmie 
ir: mani audzēkņi + es + 
viss, ko es zinu + situācija 
(konteksts), kurā atroda-

mies. Šo rindu var turpi-
nāt, bet nedrīkst saīsināt. 
Lai tas notiktu, nepie-
ciešama profesionālā un 
personīgā drosme, stalta 
mugura un pilsoniskā at-
bildība, kas atspoguļojas 
ieinteresētībā un līdzda-
lībā. Ne liktā, uzspiestā, 
bet tāpēc, ka tas sasaucas 
ar katra paša vērtībām un 
principiem, to, kā skolotājs 
redz savu darbu.

Pirms krietna laika, 
kādā no skolām tiekoties 
ar skolēniem, piedalījos 
viņu vadītā aktivitātē; tā 
bija spēle, kurā katrs sa-
ņēma lapiņu ar profesijas 
nosaukumu, un to vaja-
dzēja aprakstīt tā, lai pārē-

jie uzminētu. Kad pienāca 
mana kārta, es stāstīju, ka 
„šim cilvēkam ir tiesības 
un pienākums katru dienu 
pieņemt neskaitāmus ļoti 
svarīgus lēmumus, katru 
dienu ir iespēja tikties ar 
interesantiem un radošiem 
cilvēkiem, darāmais katru 
dienu ir atšķirīgs, neatņe-
mama šī darba sastāvdaļa 
ir nepārtrauktas iespējas 
mācīties, tikties ar tuvā-
kiem un tālākiem kolē-
ģiem. Šim cilvēkam ir ie-
spējams redzēt sava darba 
rezultātus, un viņa darbs 
ietekmē ne vien daudzu 
cilvēku dzīves pašlaik un 
nākotnē, bet arī visā val-
stī”. Lielas firmas vadītājs, 
slavena aktrise, rakst-
nieks, politiķis… – atbil-
des bira viena pēc otras. 
Vai jūs pazīstat šos saskai-
tāmos? Vai saprotat, par 
ko es runāju? 

Skolotājs kā profesionālis: no kādiem 
saskaitāmajiem veidojas summa?

   aIja TūnaIk

Jau kopš Pestaloci laikiem 
attiecībā uz pedagoģisko 
procesu un skolotāja 
lomu runāts par prāta, 
rokas un sirds klātbūtnes 
nepieciešamību.



Pienācis laiks katram 
skolotājam apzināti veidot 
savu personīgo mācīšanas 
teoriju, kurā saskaitāmie ir: 
mani audzēkņi + es + viss, ko 
es zinu + situācija (konteksts), 
kurā atrodamies.


Kamēr skolotājs uzskatīs, ka smagu sirdi jāveic izvēle 
starp standartos noteikto mācību rezultātu sasniegšanu 
un interaktīvu, radošu mācību procesu, nekas būtiski 
nemainīsies, uzskata Aija Tūna.
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Izglītības un zinātnes 
ministre Ina Druviete uz-
skata, ka krājums ir liels 
ieguldījums mūsu pašap-
ziņas celšanā. Viņasprāt, 
krājumam jākļūst par ro-

kasgrāmatu visiem, kas 
Latvijas zinātni skata gan 
nacionālā, gan starptau-
tiskā dimensijā. „Visiem, 
kas pūlas atspēkot aiz-
spriedumus un stereotipus 
par zinātnes nozīmi valsts 
attīstībā un kas pagaidām 

nav pielikuši pietiekami 
daudz pūļu, lai mūsu in-
telektuālā izaugsme bal-
stītos uz plašu pagātnes 
pieredzes pārzināšanu, 
lai reāli apzinātos, kādu 
ieguldījumu zinātnes at-
tīstībā spēj dot katra no-

zare,” ieteic ministre un 
secina, ka krājuma pluss ir 
tā multidisciplinārais rak-
sturs, kas palīdz skaidrāk 
apzināties, ko dod huma-
nitārie un sociālas ievir-
zes pētījumi.

LU Akadēmiskās bib-

liotēkas vadītāja Venta 
Kocere informē, ka krā-
jums nonāks arī 50 biblio-
tēkās ārzemēs.

Pirmos krājuma eksem-
plārus dāvina finansiāla-
jiem atbalstītājiem – AS 
„Grindeks”, SIA „Itera 

Latvija” un tās vadītājam 
Jurim Savickim, Pētera 
Avena labdarības fondam 
„Paaudze”, aptieku tīkla 
„Saules aptieka” vadītā-
jam Guntim Belēvičam, 
Atim Sausnītim un Ivaram 
Strautiņam. 

Tapis Latvijas vēsturē apjomīgākais pētījums
Turpinājums no 3. lpp. 
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„Kopīgi ar skolotājiem 
esam izstrādājuši tādus mā-
cību materiālus, lai skolēni 
pēc iespējas ātrāk saprastu, 
kā nauda rodas, kāpēc tā ir 
vajadzīga un kā ar to apieties 
ikdienā. Šodien visi kopā iz-
mēģināsim, vai tas izdevies 
labi,” stāsta Latvijas Komerc-
banku asociācijas (LKA) pre-
zidents Mārtiņš Bičevskis.

„Šodien mēs ceļosim nau-
das pasaulē, bet, lai to varētu 
izdarīt, pildot uzdevumus, 
pirms tam noskatīsimies ani-
mācijas filmiņu „Ziņkārīgi 
jautājumi par naudu”. Ska-
tāmies ļoti uzmanīgi!” savus 
4. klases skolēnus aicina Mā-
rupes pamatskolas skolotāja 
Antra Freimane.

Krājam kabatas 
naudu
Animācijas filmas varo-

ņi spriež par kabatas naudu. 
Mazākais brālis īsti nesa-
prot, kas tā tāda ir, tad tētis 
skaidro, ka katru nedēļu dod 
naudu Elzai un Ernestam, lai 
paši varētu sev nopirkt ne-
pieciešamās lietas. „Tā, lūk, 
ir kabatas nauda,” teic tētis. 
Mamma iesaka naudu krāt 
un visu neiztērēt, tētis pie-
bilst, ka tas palīdzēs ietaupīt 
ģimenes budžetu. Atbildot 
uz jautājumu, kas ir ģimenes 
budžets, vecāki stāsta, ka par 
darbu saņem algu un pēc 
tam plāno, kā to tērēs. „Katru 
mēnesi mēs atliekam noteik-
tu naudas summu drošības 
spilvenam,” stāsta tētis, un 
dēlam atkal ir neizpratne: 
kas ir drošības spilvens? Tēvs 
atgādina, ka nav varēts sala-
bot veļas mašīnu un nācies 
pirkt jaunu, tad nu noderēju-
si nauda, kura krāta nepare-
dzētiem izdevumiem, tas tad 
arī ir drošības spilvens. Uz 
bērnu jautājumu, kur vecāki 
glabā naudu, saņem atbildi, 
ka bankā.

Kad filmiņu noskatījušies, 
skolotāja aicina uzsākt ceļo-
jumu naudas pasaulē: „Lau-
ra, izlasi, kas mums jādara!” 
Laura lasa: „Spēlē spēli, at-
bildi uz jautājumiem un krāj 
kabatas naudu!”

Uz sola visiem ir lapiņas 
ar vairāku centu, viena un 
divu eiro attēliem, skolotāja 
informē, ka par katru parei-
zu atbildi varēs saņemt kādu 
no naudaszīmēm un beigās 
saskaitīt, cik lielu kabatas 
naudu izdevies sakrāt.

Uz interaktīvās tāfeles re-
dzama spēle, un tā var sāk-
ties, jo ar virtuālo metamo 
kauliņu uzkritis skaitlis seši. 
Skolotāja aicina Gustavu, lai 
izripina savu skaitli, un ti-

kai tad, kad Ginters uzmet 
„viens”, izdodas nokļūt uz 
laukuma, kad var atvērt pir-
mo jautājumu.

Visiem stundas dalībnie-
kiem jāsāk apgūt balsoša-
nas pultis, jo jāizvēlas viena 
no trim dotajām atbildēm. 
Ja uzmanīgi skatījušies un 
klausījušies, tad atbilde rokā 
dodas ātri.

Jautājums: kas ir kaba-
tas nauda? Atbilžu varianti: 
A. Nauda, kuru iedod vecāki. 
B. Nauda, kura glabājas ka-
batā. C. Maza izmēra nauda.

„Pareizā atbilde ir – tā, 
kuru iedod vecāki, bet kāds 
tomēr domājis, ka tā ir nau-

da, kura glabājas kabatā,” 
stāsta skolotāja. Uz tāfeles 
redzams grafisks kopsavil-
kums, un pārliecināmies, ka 
95,8 % atbildējuši pareizi. 
„Tagad pareizo atbilžu autori 
saņem vienu centu, to atzī-
mējiet savā lapiņā,” norāda 
A. Freimane.

Pēc kāda uzdevuma atri-
sināšanas skolotāja piemirst 
pateikt, cik kabatas naudas 
nopelnīts, bet skolēni uz to 
reaģē ātri un lūdz kļūdu la-
bot. Spēles laikā nokļūstam 
uz spēles lauciņa, zem kura 
slēpjas jautājums, piemēram: 
kas ir drošības spilvens? Un 
jāizvēlas kāda no skolotājas 
A. Freimanes sagatavota-
jām asprātīgajām atbildēm: 
A. Nauda, ko glabā spilvenā. 
B. Nauda, ko maksā par spil-
venu. C. Nauda, ko uzkrāj 

neparedzētiem izdevumiem.
Skolotāja jautā Kris-

tiānam, vai viņš no filmas 
atceras, kādi ģimenē gadījās 
neparedzēti izdevumi. Sko-
lēns atceras, ka vajadzēja 
pirkt jaunu veļas mašīnu. Visi 
vērīgie nopelna vienu eiro.

Kad visi atbildējuši simt-
procentīgi pareizi, ka mam-
ma ar tēti naudu glabā bankā, 
nevis burkā vai zem spilvena, 
tad lieli un mazi pēc skolo-
tājas aicinājuma sev priecīgi 
aplaudējam.

Spēles noslēgumā skaitām 
nopelnīto kabatas naudu. Lai 
arī sākumā summas atšķiras, 
nonākam pie kopsaucēja, ka 

visvērīgākie ir nopelnījuši 
5 eiro 90 centus. Nākas at-
zīties, ka kādā atbildē esmu 
kļūdījusies, jo mana kabatas 
nauda ir tikai 5 eiro 85 centi.

Spēlēties 
patīk visiem
Sanākušie atklātās stundas 

viesi interesējas, vai šādu un 
līdzīgas spēles var spēlēt arī 
datorā; A. Freimane skaidro, 
ka mācību materiāli ir pie-
ejami interneta vietnē www.
activboard.lv un ikviens sko-
lotājs tos var brīvi lejuplādēt 
un izmantot stundās ne tikai 
uz interaktīvās tāfeles.

Skolas solos sēdās LKA 
prezidents Mārtiņš Bičev-
skis, „SEB bankas” valdes 
priekšsēdētājs Ainārs Ozols, 
bankas „Citadele” personāla 
daļas vadītāja Dace Gaigala, 

„Swedbank” privātpersonu 
finanšu institūta vadītāja 
Adriana Kauliņa, bankas 
„Nordea” konsultāciju centra 
vadītāja Anna Fišere-Kaļķe, 
Valsts izglītības satura centra 
(VISC) vadītājs Guntis Vasi-
ļevskis, izglītības uzņēmuma 
„Lielvārds” vadītājs Aivars 
Gribusts u. c.

Atbildot uz jautājumu, vai 
skolēni visās stundās ir tik 
rātni un aktīvi līdzdarbojas, 
skolotāja atzīst, ka spēļu iz-
mantošana bērnus aizrauj un 
tādi viņi ir ne tikai atklātajā 
stundā.

Laikraksts „Izglītība un 
Kultūra” vaicā, kur skolotā-
ja rod idejas arvien jaunām 
spēlēm un uzdevumiem. 
A. Freimane smaidot saka: 
„Tas laikam ir ne tikai mans 
darbs, bet arī vaļasprieks, 
tādēļ atliek piesēsties pie da-
tora – un par attiecīgo tēmu 
idejas uzrodas.” Viņa piebilst, 
ka bērniem ļoti patīk darbo-
ties ar balsošanas ierīcēm. 
Piemēram, 4. klasē balsoša-
nas pultis ir visiem 23 sko-
lēniem. Skolēni pilda uzde-
vumus, un skolotāja datorā 
uzreiz redz rezultātus, katrs 
strādā savā tempā, un tiem, 
kam rodas grūtības, laikus 
var paskaidrot.

VISC vadītājs Guntis 
Vasiļevskis atzīst, ka spēles 
ir viens no ļoti interesanta-
jiem elementiem, kas aizrauj 
gan bērnus, gan pieaugušos. 
„Latvijā pēdējos piecos gados 
kopā ar skolotājiem esam ra-
dījuši spēles ne tikai finanšu 
pratībā, bet arī ķīmijā, biolo-
ģijā, fizikā, drošībā. Sākumā 
no kartona – līdz atveidam 
datorā. Izspēlējot spēli, var, 
piemēram, ātrāk iegaumēt 
svešvārdus, rodas labāka iz-
pratne, jo bērns jēdzienu sevī 
ir izdzīvojis gan ar prātu, gan 

emocijām,” stāsta G. Vasiļev-
skis un norāda, ka arī pasau-
lē skolās pievērš uzmanību 
spēlēm, kas veicina un attīsta 
konkrētas prasmes un rada 
zināšanas.

Vai radītas spēles un uz-
devumi tikai sociālo zinību 
stundām? Mārupes pamat-
skolas sākumskolas skolotā-
ja atklāj, ka skolēniem māca 
gandrīz visus mācību priekš-
metus, izņemot mūziku, vi-
zuālo mākslu, angļu valodu 
un sportu, tādēļ interaktīvas 
stundas ar pašas gudrotiem 
spēles elementiem izmanto 
arī matemātikā, latviešu va-
lodā. Dabaszinībās 3. klasei 
radījusi apjomīgu darbu 14 
mācību stundām – gan no-
darbībām ar interaktīvo tā-
feli, gan balsošanas ierīcēm. 
Materiāli pieejami arī vietnē 
www.activboard.lv.

Kad vaicāju, vai to var 
uztvert kā universālu mācī-
bu līdzekli, kas der visiem, 
A. Freimane teic, ka citi sko-
lotāji var šos materiālus ņemt 
par pamatu un pārveidot, lai 

tie būtu piemēroti viņu sko-
lēniem. Arī redzēto spēli so-
ciālo zinību stundā 4. klasē 
izspēlējuši visā sākumskolā, 
un skolotāja secinājusi, ka 
pirmklasniekiem nepiecie-
šams papildu skaidrojums.

„Bērniem ļoti patīk dar-
boties ar tehnoloģijām. Vi-
zuālais daudz labāk paliek 

prātā, ja pats darbojies. Pie-
mēram, viens puisītis, kuram 
mācības padodas grūti, raks-
tot pārbaudes darbu, pats 
atgādināja, ka tā un tā esam 
darījuši uz tāfeles,” stāsta 
skolotāja. Latviešu valodas 
stundā, kad lasījuši pasa-
ku par vērdiņu, skatījušies 
pēc tās motīviem uzņemto 
multiplikācijas filmu, tāfeles 
daudzveidīgās izmantošanas 
iespējas atklāj A. Freimane. 
Ja nesaprot tādus vārdus kā 
„abra”, „kubuls”, uzreiz atro-
dot to attēlus – un neskaidrī-
bu vairs nav.

Cik ieinteresēti ir kolēģi? 
A. Freimane stāsta, ka lab-
prāt dalās ar citiem skolotā-
jiem, skaidro, kā darboties 
un izmantot materiālus.

Kad atklātajā stundā uz-
reiz nepadevās darbības ar 
balsošanas ierīci, laipni pa-
skaidroja izglītības uzņēmu-
ma „Lielvārds” kompetences 
centra vadītājs A. Gribusts. 
Viņš teic, ka ikdienā apgūt 
tehnoloģijas palīdz gandrīz 
visiem Latvijas skolotājiem 

gan klātienē, gan tālmācībā 
un ir ievērojis, ka īpaši aktīvi 
ir Mārupes skolu skolotāji.

Atbildot uz laikraksta vai-
cājumu, vai skolotāji vēlas 
mācīties, A. Gribusts pauž 
uzskatu, ka skolotāji ir aktīvi 
un īpaši labi mācīšanās pa-
dodas, ja skolotāji ir atvērti 
un vēlas apgūt ko jaunu. 

Par ģimenes budžetu, drošības 
spilvenu un citām lietām

Skolotāja Antra Freimane aicina uz interaktīvās tāfeles izmest virtuālo kauliņu, 
lai spēlē uzzinātu kārtējo jautājumu par naudu un tās izmantošanu.

Arī pasaulē skolās pievērš 
uzmanību spēlēm, kas 
veicina un attīsta konkrētas 
prasmes un rada zināšanas.



Citi skolotāji var šos 
materiālus ņemt par pamatu 
un pārveidot, lai tie būtu 
piemēroti viņu skolēniem.
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   Ilze BrInkmaneIk

UZZIņaI
LKA jau otro gadu turpina speciālo finanšu pra-

tības projektu, kura mērķis ir piedāvāt iespējamos 
satura papildinājumus un mācību materiālus, ko 
iekļaut un izmantot jau esošajos mācību priekšme-
tos. Vairāk par projektu: http://www.bankasoc.lv/
lv/finansu-pratiba/.

Materiāli interaktīvajām tāfelēm, ko veidojuši 
attiecīgo mācību priekšmetu skolotāji, tiek piedā-
vāti matemātikai, sociālajām zinībām, angļu valo-
dai, mājturībai un tehnoloģijām sākumskolā, so-
ciālajām zinībām pamatskolā, mājsaimniecībai un 
ekonomikai vidusskolā, informātikai pamatskolā 
un vidusskolā. Tie ir saskaņoti ar VISC kā oficiāli 
lietojami mācību līdzekļi un pieejami http://activ-
board.lv/lv/digitalie-resursi-new.

Ir izveidota arī animācijas mācību filma sākum-
skolām „Ziņkārīgi jautājumi par naudu”:

latviešu valodā http://ej.uz/t7k8,
krievu valodā http://ej.uz/fxzx.
Filmu papildina metodiskais materiāls skolotā-

jiem, kurā apkopoti gan papildu ieteikumi darbam 
mācību stundā, gan jautājumi skolēnu zināšanu 
pārbaudei.
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„Skolai jāsaglabā nācijas prestižs, bet 
mums tas ir zem naža, jo budžeta maksā-
jumi ir tuvu kritiskajam minimumam vai 
jau sasnieguši to, attīstība kļūst apdraudē-
ta – noturas novatoriskie, stiprākie, spējīgi 
piedāvāt pievilcīgu produktu,” ir pārlieci-
nāta profesore Irēna Žogla, uzrunājot ple-
nārsēdes dalībniekus Latvijas Universitātes 
(LU) Pedagoģijas, psiholoģijas un mākslas 
fakultātē 6. februārī. Pedagoģijas nodaļas 
mācībspēks un studenti bija pulcējušies 
uz konferenci, veltītu Jāņa Cimzes 200 un 
Jāņa Menča 100 gadu jubilejai, mēģināja 
rast kopīgo un atšķirīgo skolas pedagoģijā 
no pagātnes uz nākotni, kā arī aplūkoja ar 
didaktiku saistītos jautājumus.

Skolas un skolotāja sūtība
Profesore I. Žogla savā referātā pievērsās 

skolai pēc ekonomiskās krīzes. Viņasprāt, 
nav ne tuvu izstrādāta, vēl mazāk finansēta 
paradigmu maiņas pārvaldība. „Vietējā sko-
la domā, kā izdzīvot, bet pārvaldība – cik ir 
naudas. Izglītību nedrīkst būvēt uz tirgus 
attiecībām – tā neizdzīvo, tāpat kā kultūra. 
Skolas sūtība nav izdzīvošana, tas tad ir nā-
cijas regress,” atzīst profesore.

I. Žogla atgādina, ka ar Sorosa fonda at-
balstu izveidojušās aptuveni 50 daudzfunk-
cionālu lauku kopienas skolu, kad skolotāji 
piedāvā kopienai nepieciešamo servisu un 
skolēni socializējas šodienas vidē, taču, pēc 
lektores domām, tas neatrisina izglītības sis-
tēmas sakārtošanu.

Viņas skatījumā vidusskolas jāreformē 
radikāli – jārada vismaz divi tipi: klasiskā 
vispārējā vidusskola ar piesaisti augstskolām 
un profesionālā vidusskola ar kvalitatīvas 
prakses iespējām.

„Direktors pārtop no saimniecības pārzi-
ņa par paradigmu maiņas līderi,” tā I. Žogla 
redz skolas vadītāja lomu 21. gadsimtam at-
bilstošā izglītības iestādē.

Dr. paed. Iveta Ķestere mēģināja rast at-
bildi, kāpēc interese par pedagogu J. Cimzi 
nerimst vairāk nekā 130 gadu.

„Latviešiem nav daudz varoņu, bet 
J. Cimze ir viens no tiem,” uzskata I. Ķestere. 
Viņa atgādina, ka 19. gadsimtā Latvija atra-
dās Krievijas sastāvā, tomēr garīgi piederēja 
Eiropai. Tādēļ vēsmas, kas skāra izglītību 
Eiropas zemēs, agri vai vēlu ieplūda arī Lat-
vijā. Pieaugot ļaužu turībai un pamatskolai 
kļūstot par masu skolu, Eiropas sabiedrību 
vairs neapmierināja gadījuma cilvēki skolo-
tāja krēslā. Par līderi profesionālu skolotāju 
sagatavošanā kļuva Prūsija. 1836. gadā turp 

tika nosūtīts Raunā hernhūtiešu ģimenē au-
gušais jaunais skolotājs J. Cimze. Viņš uzsā-
ka mācības Vaisenfelzas Skolotāju seminārā, 
kura direktors bija viens no sava laika slave-
nākajiem pedagogiem Vilhelms Harnišs. Pēc 
izcili absolvēta mācību kursa J. Cimze devās 
apceļot Vāciju, Austriju, Ziemeļitāliju, Elzasu 
un Lotringu. „Viņš ceļojumu laikā ieguva 
daudzpusīgu pieredzi, piemēram, franču 
skolotāji šādos ceļojumos sāka doties tikai ar 
1845. gadu. Var uzskatīt, ka sākās izglītības 
globalizācija,” uzsver I. Ķestere.

1838. gadā jaunais censonis kā brīvklau-
sītājs iestājās Berlīnes Universitātē. Viņš 
mācījās pie vairākiem izciliem profesoriem, 
kuru vidū bija Ādolfs Dīstervēgs un Hēgeļa 
skolnieks Georgs Gablers.

1839. gadā J. Cimze atgriezās dzimtenē. 
Vidzemes Skolotāju seminārs viņa vadībā 
darbu uzsāka 1839. gadā Valmierā, bet ar 
1849. gadu to turpināja Valkā. 1849. gadā 
J. Cimze nodibināja ģimeni, bet drīz kļuva 
atraitnis un trīs meitas izaudzināja ar savu 
māsu palīdzību.

1848. gadā J. Cimze pēc Vācijā nolūkota 
parauga noorganizēja pirmo Vidzemes sko-
lotāju konferenci, kurai sekoja nākamās. Šīs 
sanāksmes ir gan skolotāju profesionālo or-
ganizāciju, gan tālākizglītības pirmsākums. 
Diemžēl lielu daļu darba mūža J. Cimzem 
nācās ziedot, lai aizstāvētos pret vācbaltiešu 
uzbrukumiem no vienas puses un jaunlat-
viešu – no otras. Vācbaltieši viņam pārmeta 
pārāk plašu semināra mācību programmu 
un atbalstu nacionālajai emancipācijai. Jaun-
latvieši, tieši pretēji, vainoja J. Cimzi konser-
vatīvismā un pārliekā vācu valodas un kultū-
ras daudzināšanā. Vislabākie aizstāvji savam 
skolotājam ir audzēkņi, arī vēlāk, 1930. ga-
dos, publikācijās viņš ticis attaisnots, jo vācu 
valodas lietojums bija apstākļu ietekme.

Ievērojamāko Cimzes audzēkņu vidū mi-
nams Auseklis, Juris Neikens, Jānis Ruģēns, 
Apsīšu Jēkabs, Jēkabs Zvaigznīte, Baumaņu 
Kārlis, Juris Kalniņš. Viņi savu skolotāju rak-
sturo kā īstenu skolas vīru, jo klasē nekad nav 
ieradies nesagatavojies vai par vēlu. Un arī 

audzēkņi nav uzdrošinājušies nākt uz stun-
dām nesagatavojušies.

„Cimzes piemērs palīdz izprast skolotāja 
profesijas jēgu un sūtību arī mūsdienās, jo 
saprast varam tikai salīdzinājumā. Samēro-
joties ar citiem un samērojoties ar pagātni,” 
uzskata I. Ķestere.

Viņa uzsver, ka 72. LU konferences pe-
dagoģijas sekcijas atslēgas vārds ir skolas pe-
dagoģija, tāpēc diskusijas un domu apmaiņa 
tajā nebūtu pilnīga bez pievēršanās skolotāja, 

matemātiķa, pedagoģijas zinātnieka J. Men-
ča (seniora) atstātajam mantojumam. „Un 
ne vien bagātajam pedagoģiskajam mantoju-
mam (bibliogrāfijā vairāk nekā 100 vienību), 

bet arī viņa personības izpausmēm dažādos 
darbības veidos. J. Mencis dzimis 100 gadu 
pēc J. Cimzes, bet viņus vieno tas, ka viņi 
ierakstījuši spilgtas lappuses skolotāju izglī-
tības vēsturē, un arī daudzi viņu audzēkņi 
devuši nozīmīgu ieguldījumu skolas peda-
goģijas teorijas un prakses attīstībā,” stāsta 
I. Ķestere.

Laikraksts „Izglītība un Kultūra” izcilā pe-
dagoga Jāņa Menča dzīves un profesionālās 
darbības spilgtākajām epizodēm pievērsīsies 
24. aprīļa numurā.

Mācīt – tas nav vienkārši
Profesore Rudīte Andersone atgādinā-

ja, ka mācīt – tas nav vienkārši un skolā 
jebkuros laikos nezudīs skolotāja nozīme. 
„Pašlaik jāmainās ne tikai skolai kā mācīša-
nās iestādei, bet arī skolotāja darbam, kurā 
viņš izpaužas kā personība un profesionā-
lis,” uzsver profesore. Viņa atgādina Jūlija 
Aleksandra Studenta teikto, ka skolotāja 
uzdevums, amats, mērķis un aicinājums 
no skolotāja prasa, lai viņš spētu augt kā 
cilvēks, – kāda ir viņa tikumiskā pasaule, 
cik ir kompetents, labs kā zināšanu devējs, 
cik brīvi orientējas savā zināšanu pasaulē.

„Skolotājam jābūt stipram savā profesi-
jā, tajā priekšmetā, ar kura palīdzību viņš 
audzina skolēnu. Šodien skolotāju izglītībā 
ejam vienkāršotu ceļu – stingro zinātnis-
ko pamatu priekšmetā nivelējam, pazau-
dējam, meklējot jaunus skolas atvērtības 
variantus, aizmirstam pamatu,” ir pārlieci-
nāta R. Andersone.

Viņa atgādina J. Menča viedokli par 
to, kas ir mācīšanas metode, ka jābūt pra-
sīgumam, jānosprauž robežas un jāļauj 
bērnam tajās attīstīties. „Prasīgums ir 
noteiktu prasību sistēmas izveide, kad ar 
zināmu piepūli, pārvarot grūtības, attīstās 
garīgie un fiziskie spēki, kas katrā snauž,” 
skaidro R. Andersone un piebilst, ka mācīt 
nav vienkārši, bet ir nepieciešama saprātī-
ga piepūle, kas jānovērtē atbilstoši katram 
bērnam. Viņa atgādina J. Menča atziņu, ka 
arī rotaļājoties jābūt apziņai, ka var izda-
rīt, jāsagādā prieks un gandarījums. „Tas 
ir būtiskais mācīšanas darbībā. Mācīšana 

ir pamats, lai sadarbotos, personalizētu 
mācīšanās procesu, lai pēc tam rastos pie-
prasīti speciālisti, mēs kā nācija būtu pār-
tikuši, droši un sabiedrības locekļi būtu 
līdzatbildīgi par to, kas notiek,” uzsver 
R. Andersone.

Viņa skaidro, ka jaunā paradigma pie-
prasa, lai skolotājs neatrodas uz pjedestāla, 
nekontrolē un nevada procesu, bet sadar-
bojas un ir gatavs skolēniem palīdzēt, ja, 
protams, skolēni ir gatavi mācīties.

Tālāk profesore izklāsta, kas raksturo 
mācīšanas procesa kvalitāti: mācību pieeju 
daudzveidība un piemērotība; mājas darbu 
izmantošana; mācību satura izklāsta skaid-
rība un mērķtiecība; novērtēšana kā mācī-
šanas sastāvdaļa; dialogs ar skolēnu.

R. Andersone piemin Eiropas Komisijas 
2009. gada ziņojumu „Efektīvas mācīšanas 
un apguves vides izveide”, kas, viņasprāt, 
ir signāls par apdraudējumiem mācīšanas 
darbībā. Pētījumā secināts, ka 3/4 skolotāju 
uzskata – trūkst stimula, lai uzlabotu mā-
cīšanas kvalitāti, 3/5 skolu mācību darbu 
traucē skolēnu sliktā uzvedība, 90 % skolo-
tāju necer saņemt atzinību par mācīšanas 
kvalitātes uzlabošanu.

„Darba vērtējums būtu stimuls, un to 
var dot kolēģi – metodiskās komisijas, ap-
vienības, skolas administrācija un sabied-

rība kopumā. Par maz runājam par labiem 
darbiem, ko skolotājs paveic mācību stun-
dā,” uzskata profesore.

Viņa atgādina, kādu vispārējo izglītību 
2020. gadā redz valsts izglītības politikas 
veidotāji un atsaucas uz Izglītības un zi-
nātnes ministrijas mājaslapā publicēto in-
formāciju, kurā teikts, ka to īstenos jauni, 
21. gadsimta mācību metodes pārvaldoši 
pedagogi, kuriem būs nodrošināts godīgs 
atalgojums utt. „Skatījums ir skaists, bet 
traucē vēsturiskā pieredze, jo līdzīgi tek-
sti lasīti 1993., 1999., 2003. gadā, varu ti-
kai vēlēt, lai ieceres izdodas īstenot,” teic 
R. Andersone.

Viņa klātesošos iepazīstināja ar moder-
nā skolotāja prasmēm, piemēram, gatavība 
izmēģināt un ieviest jauninājumus, vēlme 
izpētīt modernās tehnoloģijas un tās iz-
mantot klasē, sarunu un diskusiju iniciēša-
na sociālajos tīklos, lai interneta resursus 
skolēns varētu novērtēt, izmantot mācību 
procesā un pētniecībā.

„Skolotājs J. Mencis ir teicis, ka meto-
diskā gudrība nav mācīt vienkāršo sarež-
ģīti, bet gan sarežģītās atziņas – vienkārši. 
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Skolas pedagoģija no pagātnes uz nākotni
   Ilze BrInkmaneIk

Izglītību nedrīkst 
būvēt uz tirgus 
attiecībām – tā 
neizdzīvo, tāpat kā 
kultūra. Skolas sūtība 
nav izdzīvošana, tas 
tad ir nācijas regress.



Vidusskolas 
jāreformē radikāli – 
jārada vismaz 
divi tipi: klasiskā 
vispārējā vidusskola 
ar piesaisti 
augstskolām 
un profesionālā 
vidusskola ar 
kvalitatīvas prakses 
iespējām.



Labāk mācīt mazāk, 
bet labāk. To varētu 
paturēt prātā, 
reformējot mācību 
saturu.



Dr. paed. Iveta Ķestere.

Profesore Irēna Žogla.
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Vēl viena viņa doma, kas bijusi man kā 
vadmotīvs, – labāk mācīt mazāk, bet labāk. 
To varētu paturēt prātā, reformējot mācību 
saturu,” uzsver R. Andersone.

Mācās no dabas un dabā
Konferences turpinājumā daļa lektoru 

un interesentu diskutēja par pedagoģijas 
didaktiku pirmsskolā un sākumskolā, bet 
daļa – par mācību procesiem pamatskolā un 
vidusskolā.

LU lektore Dr. paed. Daiga Kalniņa ie-
pazīstināja ar skolēnu kompetenču attīstību 
ilgtspējīgai nākotnei.

Viņasprāt, pedagogi pārāk koncentrē-
jas uz mācību priekšmetiem kā pašmērķi. 
„Priekšmetu apguvei jābūt jēgpilnai, tas arī 
nodrošinās ilgtspējīgu attīstību, un tas nozī-
mē, ka katrs esam laimīgi, visa ir pietiekami,” 
skaidro D. Kalniņa. Jauniešiem paredzētajos 
preses izdevumos pārāk tiek uzsvērts katra 
ego, politiķi pārāk uzsver ekonomisko attīstī-
bu, un viņu izteikumos pirmajā vietā ir nau-
da. „Pārāk uzsveram atsevišķas vērtības, bet 
vairāk būtu jārunā par cilvēkiem, par mūsu 
bērnu un mazbērnu nākotni. Iesaistījos pro-
jektā „Lessons from Nature” jeb „Mācoties 
no dabas”, kurā piedalījās piecas Eiropas val-
stis. Tā mērķis ir sagatavot skolēnus aktīvai 

līdzdalībai videi draudzīgas ekonomikas un 
sabiedrības veidošanā,” stāsta LU lektore. 
Latvijā pētījumā iesaistījušies 1815 skolēnu.

Primāri izvirzītas skolēnu zināšanas, 
prasmes un attieksme. Zināšanās tie ir dabas 
principi, cikliskā ekonomika, priekšmeta ap-
guve, svarīgākās prasmes – kritiskā domāša-

na, izvērtēšana, refleksija, radošums, atklāša-
na un dalīšanās, savukārt attieksmi raksturo 
tas, ka skolēns ir iedvesmots rīkoties, ir ide-
jas, kā panākt ilgtspējīgu nākotni.

Kā skaidro D. Kalniņa, pētījumā izstrā-
dātas un aprobētas nodarbības, kuru ap-
guves laikā dabā tiek meklētas idejas, lai 
mainītu tradicionālos priekšstatus par to, 
kā tiek ražotas un izmantotas dažādas lietas. 
Nodarbībās tiek organizēta uz atklājumiem 
balstīta mācīšanās, attīstot ilgtspējīgas attīs-
tības īstenošanai nepieciešamo kompeten-
ci, kas aptver arī domāšanas maiņu, lai no 
koncentrēšanās uz personīgo vainas apziņu 
un taupīšanu pārietu uz jaunu, oriģinālu ri-

sinājumu meklēšanu. Visas nodarbības ir 
saistītas ar mācību priekšmetiem atbilstoši 
to standartiem. Pavisam izveidoti 32 moduļi, 
bet latviešu valodā – septiņi, ko var integrēt 
kādā no mācību priekšmetiem.

„Skolēni dodas dabā, lai iedvesmotos, 
mainītu savu domāšanu un izpratni, lai pār-
ietu vienīgi no atkritumu šķirošanas uz jauna 
veida ražošanu un pieeju ekonomikai,” stāsta 
D. Kalniņa. Viņa atklāj, ka izpētē piedalījās 
12–16 gadu veci jaunieši, un, ja arī viņiem 
pietrūka zināšanu, ideju šajā vecumā ne-
trūkst – atšķirībā no pedagogiem.

Skolēni pārliecinājās, ka, piemēram, nav 
viena veida, kā pārvietoties, būvēt māju. Vē-
rojot gliemežus, kādam radusies ideja par 
slīdošu asfaltu, citam – doma par pārvietoša-
nos bumbās. „Ja radās ideja, tad, manuprāt, 
radīsies motivācija mācīties, lai uzzinātu, kā 
to realizēt dzīvē,” uzskata D. Kalniņa. Vi-
ņasprāt, ekonomiskās attiecības, konkurence 
veicina tieksmi nedalīties, bet projekta ideja 
ir dalīšanās ar savām idejām, atklājumiem: jo 
vairāk cilvēku par to domās, ar to aizrausies, 
jo lielāka iespējamība izveidot ilgtspējīgu nā-
kotni.

Moduļi ir balstīti uz pētīšanu, zināšanu 
meklēšanu dabā, literatūrā, interneta resur-
sos utt., uz skolēna paša prāta aktivitāti, do-
māšanu, analīzi, tajos ietvertas reālas dzīves 
situācijas, pat tās problēmas, kuras skolēni, 
tikai skolotāju veiksmīgi vadīti, uztver kā pa-
šiem būtiskas. D. Kalniņa norāda, ka modulī 
ietverts arī pašvērtējums, lai apzinātos, ko 
zina, var, prot un kas vēl nepieciešams.

Pētījuma rezultātā secināts, ka aprobētās 
nodarbības un tajās izmantotā metodika 
sekmē ilgtspējīgas attīstības īstenošanai ne-
pieciešamās kompetences attīstību. Skolēni 
pēc nodarbību apguves vēlas rīkoties tā, lai 
nodrošinātu ilgtspējīgu nākotni, un ir mo-
tivēti apgūt tam nepieciešamās zināšanas un 
prasmes, viņus sāk vairāk interesēt dabaszi-
nātnes.

Pedagogiem nācies mainīt savus priekš-
status un atzīt, ka skolēni spēj sevi novērtēt 
un ir, jo gados jaunāki, jo radošāki.

Kā tikt līdzi laikam
Darba grupā, kuru vadīja profesore Emīlija 
Černova, domās par pirmsskolas un sākum-
skolas pedagoģiju dalījās pedagogi ar dažādu 
pieredzi.

Profesore E. Černova uzsvēra, ka pedago-
ģisko paradigmu maiņas laikā ir jau daudz 
padarītā. 11 doktorantu izvēlējušies pirms-
skolas pedagoģijas jomu. No aptuveni 1000 
pirmsskolas izglītības iestādēs strādājošo 
skolotāju desmitā daļa ir maģistri, bērnudār-
zos uz nepilnu slodzi strādā seši doktori.

„Metodoloģiskais pamats jeb filozo-
fija, uz ko savā darbā balstās skolotājs, 
ir izpratība, ka bērns attīstās kā indivi-
dualitāte, ka savu iespēju robežās apzina 
sevi kā individualitāti, apzinās personīgo 
jēgu tam, ko pats dara organizētā vai paša 
izvēlētā darbībā,” uzsver E. Černova. Vi-
ņasprāt, ir svarīgi, lai skolotājs strādā tā, 
ka savā darba laukā redz bērnu, skolēnu, 
kura labā viņš darbojas, tāpat ir svarīgi, 

kādiem pedagoģiskiem līdzekļiem viņš 
uzticas, ar kādiem līdzekļiem palīdz bēr-
nam izzināt pasauli.

E. Černova stāsta par LU studentu veikto 
pētījumu, kurā bērni zīmējuši un raksturoju-
ši pirmsskolas skolotājus. Dažos zīmējumos 
attēlots pedagogs pie tāfeles ar rādāmkoku, 
kas drīzāk atgādina skolu, nevis bērnudārzu.

Pieaugušie bērnu raksturojuši kā gud-
ru, aktīvu, zinātkāru, bet arī kā egoistisku, 
skaudīgu, viltīgu, informētu par tēmām, kas 
neatbilst vecumam, datorizētu, reklāmas 
vadītu, uz materiālām vērtībām orientētu, 
uzvedības modeļos neiekļaujošos. Savukārt 
bērni pieaugušos raksturo šādi: zinoši, mī-
loši, spēcīgi, padomdevēji, draugi, palīgi, 

paraugi atdarināšanai, labi cilvēki, labprāt 
iesaistās rotaļās, bet vienlaikus – netaisnīgi, 
dusmīgi briesmoņi, nezinoši, bērnus nesa-
protoši, vienmēr gatavi pamācīt, nesaprota-
mi, komandieri, uzbāzīgi, vienmēr aizņemti, 
slikti.

Profesore norāda, ka negatīvās atbildes 
ir mazākumā, bet tās ir, un tādēļ ir, par ko 
domāt. „Veiktais pētījums rosina mainīt un 
uzturēt pirmsskolas (sākumskolas) skolotāja 
profesionālo darbību, mobilizēt viņa psihis-
kās funkcijas un personības resursus,” secina 
E. Černova.

Viņa norāda, ka bērna, skolēna personī-
bas veidošanās procesā nepieciešamas ar-
vien jaunas zināšanas. Pastāv ātra audzēkņu 
priekšstatu, zināšanu, prasmju un attieks-
mes kopuma maiņa, pastāvīga orientēšanās 
uz novitātēm un to apgūšanu. Tādēļ tik sva-
rīgs ir bērna, skolēna attīstības, mācību un 
audzināšanas organizācijas vienotības un 
pēctecības risinājums.

Svarīga ir sapratne, kā strādāt
Valsts izglītības satura centra (VISC) ve-

cākā referente Agrita Miesniece, runājot par 
pirmsskolas un sākumskolas izglītītības pēc-
tecību, uzsvēra, ka galvenais ir skolotāja vēr-
tību sistēma, personības īpašības, kultūra.

„Svarīga ir skolotāja sapratne, kāpēc tā 
jāstrādā, kā izmantot, piemēram, VISC mā-
jaslapā ievietotos mācību materiālus,” teic 
A. Miesniece.

Mg. paed. Irīna Fiļkina dalījās pieredzē 
par interaktīvo spēli kā sistēmu, par interak-
tīvu mijiedarbību rotaļnodarbībās piecgadī-
gu un sešgadīgu bērnu runas otrajā valodā 
attīstīšanai. Mg. paed. Jana Buboviča stāstīja 
par daudzvalodības problēmām pirmsskolas 
izglītības iestādēs, 231. pirmsskolas izglītības 
iestādes vadītājas vietniece Tamāra Vološču-
ka pastāstīja par projektu „Bērni bērniem” 
un sadarbību ar 80. vidusskolas skolotājiem 
un audzēkņiem, Ļubova Vasečko – par ār-
pusģimenes aprūpes vides ietekmi uz bērna 
lasīt un rakstīt prasmēm, rēķinoties, ka vai-
rāk nekā 8000 bērnu atrodas valsts sociāla-
jos aprūpes centros. Lektore Larisa Silova 
un Dr. paed. Sandra Zariņa no Daugavpils 
Universitātes ir pētījušas pirmsskolas peda-
gogu un ģimenes sadarbību fiziskās izglītī-
bas jomā, LU doktorante Baiba Brice atklāja 
interesantas kopsakarības pedagoģiskajā 
pēctecībā muzikālajā audzināšanā.

Tēmu loks ir plašs un interesants, tādēļ 
par tām vairāk informēsim gan laikrakstā, 
gan elektroniskajā pielikumā „Pirmsskolas 
Izglītība”. 

 7konferenCe

Skolas pedagoģija no pagātnes uz nākotni

Šodien skolotāju 
izglītībā ejam 
vienkāršotu ceļu – 
stingro zinātnisko 
pamatu priekšmetā 
nivelējam, 
pazaudējam, 
meklējot jaunus 
skolas atvērtības 
variantus, 
aizmirstam pamatu.



Prasīgums ir 
noteiktu prasību 
sistēmas izveide, kad 
ar zināmu piepūli, 
pārvarot grūtības, 
attīstās garīgie un 
fiziskie spēki, kas 
katrā snauž.



Skolēni pēc 
nodarbību apguves 
vēlas rīkoties tā, 
lai nodrošinātu 
ilgtspējīgu nākotni, 
un ir motivēti apgūt 
tam nepieciešamās 
zināšanas un 
prasmes, viņus sāk 
vairāk interesēt 
dabaszinātnes.



Profesore Rudīte Andersone. Profesore Emīlija Černova.

VISC vecākā referente Agrita Miesniece.
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Ģipša loksnes neparastās pārvērtības
Bērnu un jauniešu centra „Altona” netradicionālo
mākslas tehniku studijas vadītāja, Āgenskalna
Valsts ģimnāzijas vizuālās mākslas skolotāja

Interešu izglītības pulciņos skolēni apgūst da-
žādas tehnikas, viena no tām ir gravīra. Lai darbs 
būtu interesants un kvalitatīvs, būs jāstrādā ļoti 
rūpīgi, jo gravīras tehnikai nepieciešama liela 

meistarība. Skolēniem ar nelielu radošā darba 
pieredzi tiek piedāvāta jauktā tehnika jeb gravī-
ra ģipša loksnē un zīmējums. Eksperimentējot 
ar krāsu toņiem, ģipša grebumu un papīru, var 
iegūt pārsteidzošus rezultātus, jo jauktā tehnika 
paspilgtina gravīru un ļauj skici pārvērst intere-
santā, radošā kompozīcijā.

Nepieciešamie materiāli: ģipša plāksne, sūk-
lis, ūdens, metāla lineāls, zīmulis, kalts, guašas 
krāsas, krāsaina papīra lapa, krītiņi.

   Ieva DrēvIņaIk

Jebkura kompozīcija sākas ar ieceri un skici, tāpēc uz atsevišķas lapas uzzīmējam objektu, ko 
vēlamies attēlot uz ģipša plāksnes.

Gravīra un zīmējums veido kolāžu. Kolāžas metode ir pateicīga 
kompozīcijas iemaņu nostiprināšanai, jo, pārvietojot izgrieztās fi-
gūras izvēlētajā formātā un veidā, atrodam iecerei vispiemērotāko 
un reizēm arī visnegaidītāko risinājumu.

Iegūto zīmējumu papildina ar krītiņiem, zīmuļkrāsām, flomāste-
riem vai citām krāsām, izceļot svarīgāko un akcentējot darba no-
skaņu.

Izvēlamies ieplānotajam darbam piemērotāko ģipša plāksnes formātu un darbam nepieciešamo 
laukumu atbrīvojam no papīra kārtas. Samitrinātai virsmai ir vieglāk noņemt papīra kārtu, tāpēc 
ar mitru sūkli samitrinām papīra kārtu.

Atsegto ģipša laukumu nogludina ar metā-
la lineālu, špakteli vai smilšpapīru, jo zīmēju-
mam ir nepieciešama gluda virsma. Iecerēto 
zīmējumu, ko esam jau uzskicējuši uz atse-
višķas lapas, tagad varam uzzīmēt uz ģipša 
plāksnes ar zīmuli, flomāsteru vai krāsainiem 
zīmuļiem.

Veidojot grafikas novilkumus, var izman-
tot grafikas, guašas vai temperas krāsas. Pēc 
tam ar sūkļa palīdzību uz izgrebtā zīmējuma 
jāuzklāj plāna krāsas kārta.

Novilkuma iegūšanai ieteicams izmantot plānu un gludu papīru jeb-
kurā krāsu gammā, kura atbilst autora iecerei.

Apskatot novilkumu, 
kritiski izvērtējam izgreb-
to līniju skaitu, nepiecieša-
mību un platumu. Ja darbā 
radušās neveiksmes, tās 
viegli novērst, laukumus 
aizšpaktelējot.

Savukārt gravējumu samitrinātā ģipsī viegli 
var veikt ar nelielu kaltu, skrūvgriezi, pildspal-
vu, šķērēm vai citiem piemērotiem darbarī-
kiem.
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TJN „Annas 2” izglītības 
metodiķis

Tuvojoties tehniskās 
jaunrades nama (TJN) 
„Annas 2” 25 gadu jubile-
jai, atskatāmies uz nama 
pazīstamākā notikuma – 
konkursa „Superpuika” – 
gaitām. 4. martā Rīgas 
cirkā konkursa fināls nori-
sināsies jau 23. reizi. Kon-
centrējoties, netaupot spē-
kus un spītējot bailēm – tā 
puikas rūdās un kļūst par 
superpuikām. Interesantie 
uzdevumi un cīņas azarts 
aizvien piesaista konkur-
sam jaunos censoņus – 
katru gadu tiek pieteikti 
vairāk nekā 170 zēnu. No-
turīgā Latvijas skolu in-
terese apliecina konkursa 
dzīvotspēju.

Konkursā „Superpui-
ka” piedalās 11, 12 gadu 
veci puikas no visas Lat-
vijas. Ceļš līdz superpui-
kas titulam ved cauri trim 

kārtām, veicot amatnie-
cības, tehniskos, fiziskos 
un radošos uzdevumus. 
Savukārt konkursa finālā 
Rīgas cirkā desmit labākie 
puiši, līdzjutēju atbalstī-
ti, dodas īpaši konstruētā 
augstuma (līdz 10 met-
riem) trasē. „Pēdējais pār-
baudījums bija katra tā 
vecuma puiša sapnis. Brī-
vā dabā es kokā līdz ga-
lam uzkāpt nevarēju, bet 
cirkā pa virvēm un fer-
mām varēju tikt līdz pašai 
augšai. Es to izbaudīju,” 
tā savās atmiņās Latvijas 
Radio pagājušogad dalī-
jās 2006. gada uzvarētājs 
Niklāvs Kurpnieks.

Iespēja atklāt 
savas spējas
„Superpuika” ir indi-

viduāls konkurss, kurā 
puiši var pārbaudīt savas 
prasmes domāt pašam, 
ātri apgūt uzdevuma ap-
stākļus un nosacījumus. 
Konkursa uzdevumi uni-
versāli aptver dažādas 
nozares – galdniecību, 
keramiku, dizainu, multi-
medijus, industriālo alpī-

nismu u. c., katram dalīb-
niekam sniedzot maksi-
māli koncentrētu pieredzi 
intensīvā mācīšanās un 
konkurences režīmā. Pla-

šākā skatījumā konkurss 
palīdz pusaudžiem atklāt 
savas spējas un talantus, 
mudina iegūto pieredzi 
izmantot ikdienas darbībā 
un ekstremālās situācijās, 
stiprinot sabiedrības vēr-
tību apziņu.

Konkursu „Superpui-
ka” veido un vērtē TJN 
„Annas 2” pedagogi, tādē-
jādi konkurss ir kļuvis par 
pedagoģisko novērojumu 
lauku. „Superpuikas” uz-
devumi ir daudzpusīgi un 
vienlaikus specifiski, kas 
ļauj mūsu pedagogiem 
redzēt un novērtēt zēnu 
praktiskās domāšanas spē-
jas un vispārējo ieradumu 
garu. Te dalībnieki nevar 
sagatavoties, izlasot divas 
grāmatas vai apgūstot kon-
krētu sporta disciplīnu.

Pedagoģiskie 
novērojumi
Redzams, kā gadu gaitā 

mainās puišu praktiskās 
spējas un prasmes, kādu 
ietekmi veido aktuālās 
izmaiņas dzīvesveidā un 
skolā. Samazinoties ama-
tu mācības nozīmei skolu 

programmās un ikdienas 
vidi pārņemot datorpasau-
lei, nākas vienkāršot amat-
niecības uzdevumus un ci-
tus ar roku darbu saistītus 
uzdevumus. Pēdējos gados 
novērots arī, ka puiši bie-
žāk gūst sīkas traumas 
darbā ar asiem instrumen-
tiem un vairums dalībnie-
ku sasteidz darbu bez īstas 
iedziļināšanās.

2013. gada sezonas 
2. kārtā tika izmēģināts 
datorgrafikas uzdevums, 
kur programmā „Adobe 
Photoshop” puikām bija 
vizuāli jāapstrādā iepriek-
šējā kārtā pašu darinātās 
papīra maskas. Tās tika 
pārfotografētas un pārnes-

tas digitālā formātā. Tā kā 
puiši nebija darbojušies šajā 
programmā, tika pārbaudī-
tas nevis viņu datorgrafikas 
prasmes, bet spēja mācīties. 
Datorgrafikas uzdevuma 
piemērs ilustrē līdzīgu pui-
šu pieredzi pārējos uzde-
vumos, kas lielākoties pie-
dāvā nestandarta situāciju, 
pirmo pieredzi, piemēram, 
darbā ar kaltu, zāģi, āmu-
ru vai papīra nazi, āķējo-
ties karabīnēs un laižoties 
virvēs, kā arī startējot pla-
šas publikas priekšā.

Turam īkšķus!
Par 2014. gada super-

puikas titulu sacentīsies 
Ralfs Boldāns (Briežucie-

ma pamatskola), Rūdolfs 
Eberhards (Blomes pa-
matskola), Roberts Kalvī-
tis (Jūrmalas Alternatīvā 
skola), Kārlis Kaņepe (Rī-
gas Hanzas vidusskola), 
Mārcis Livmanis (Jūrma-
las Alternatīvā skola), Ar-

nis Rozentāls (pamatskola 
„Rīdze”), Inguss Sutins 
(Kaunatas vidusskola), Jānis 
Gaismiņš (Rīgas Hanzas vi-
dusskola), Egīls Arturs Sau-
ka (Aizupes pamatskola) un 
Ditmārs Voitiņš (Priekuļu 
pamatskola). 

interešu izglītībA

„Superpuikas” esencē
    DāvIs BraučsIk

Konkursā puišiem lielākoties tiek piedāvāts izdzīvot nestandarta situāciju un gūt 
pirmo pieredzi, piemēram, darbā ar kaltu, zāģi, āmuru vai papīra nazi, āķējoties 
karabīnēs un laižoties virvēs, kā arī startējot plašas publikas priekšā.

Konkursa uzdevumi universāli aptver dažādas nozares – galdniecību, keramiku, dizainu, multimedijus, indus-
triālo alpīnismu u. c.

Finālā Rīgas cirkā desmit labākie puiši, līdzjutēju at-
balstīti, dodas īpaši konstruētā augstuma trasē.

Samazinoties amatu mācības 
nozīmei skolu programmās 
un ikdienas vidi pārņemot 
datorpasaulei, nākas 
vienkāršot amatniecības 
uzdevumus un citus ar roku 
darbu saistītus uzdevumus.



UZZIņaI
TJN „Annas 2” piedāvā īpašu iespēju skolu gru-

pām pieteikties bezmaksas ieejas kartēm uz kon-
kursa „Superpuika” finālu 4. martā plkst. 15.30 
Rīgas cirkā. Aicinām zvanīt pa tālruni 27071058.
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Tikai sarunās var noskaidrot vajadzīgo atbalstu
„Atbalsta personālam 

jābūt kā aktierim ar baltiem 
cimdiem, lai, nevienu ne-
aizvainojot un neaizskarot, 
panāktu, ka cilvēki atklāj lie-
tas būtību, lai izprastu prob-
lēmu un zinātu, kā palīdzēt 
to risināt. Viss atkarīgs no 
saskarsmes, bet bieži cilvēki 
neprot sarunāties,” atzīst Rī-
gas domes izglītības, kultū-
ras un sporta departamenta 
izglītības pārvaldes izglītības 
atbalsta nodaļas vadītāja 
Inese Štekele.

Viņas komandā strādā 
deviņi speciālisti. Kā laik-
rakstam „Izglītība un Kul-
tūra” stāsta I. Štekele, patei-
coties pašvaldības atbalstam, 
Rīgas skolās darbojas psi-
hologi, sociālie pedagogi, 
logopēdi, speciālie pedago-
gi, mediķi, bet ne visi spe-
ciālisti ir pieejami pirms-
skolas izglītības iestādēs.

Vislabākā ir saruna
ar speciālistu divatā
Atbildot uz jautājumu, 

kāda ir galvenā izglītības 
atbalsta nodaļas funkcija, 
vadītāja skaidro, ka visu spe-
ciālistu metodiskā vadība, 
kursu, semināru organizē-
šana, strīdīgāko jautājumu 
risināšana. Piemēram: tā kā 
bērnudārzos nav psihologu, 
trīs šīs jomas speciālisti pa-
līdz risināt problēmas sadar-
bībā ar skolotājām un bērnu 
vecākiem, talkā iet arī atbal-
sta nodaļas mediķi, speciā-
lais pedagogs, logopēds.

Speciālais pedagogs 
sniedz padomus, kā bēr-
niem ar funkcionāliem 
traucējumiem palīdzēt la-
bāk adaptēties skolā, mā-
coties iekļaujošās izglītības 
programmā. Pedagogs lo-
gopēds metodiski koordi-
nē kursus un sanāksmes šo 
programmu skolotājiem. 
Izveidots atbalsta perso-
nāla komisijas nolikums, 
kuru piemēro konkrētas 
skolas vajadzībām.

„Pēdējos piecos gados 
ir izveidojusies sistēma, 
kas reāli darbojas. Noslēgts 
starpinstitucionālais sadar-
bības līgums, tas nozīmē, 
ka ir četrpusēja sadarbība 
ar Rīgas domes labklājības 
departamentu, bāriņtiesu un 
pašvaldības policiju,” skaidro 
I. Štekele un piebilst, ka no-
pietnu problēmu gadījumā 
rīcība ir koordinēta, vecākus 
vienlaikus neizsauc sociālie 
darbinieki, skolu speciālisti, 
bet visu institūciju pārstāvji 
sanāk vienkopus un lemj par 
turpmāko rīcību.

„Visbiežāk tas attaisnojas 
gadījumos, kad vecāki ne-
izprot lietas nopietnību, tad 
pati vai nodaļas psihologs, 
arī Bērnu tiesību aizsardzī-

bas inspekcijas, bāriņtiesas 
pārstāvji u. c. domājam, kā 
bērnam palīdzēt,” stāsta va-
dītāja.

Cik bieži ir gadījumi, 
kad bijis jāiejaucas starp-
institucionāli? I. Štekele 
piemin desmit sūdzības 
pirmsskolas izglītības ie-
stādēs un astoņus smagus 
gadījumus skolās.

Kā uzzina par šādiem un 
līdzīgiem gadījumiem, vai 
skolas ir atvērtas sadarbībai? 
I. Štekele atklāj, ka arvien 
mazāk ir gadījumu, kad sko-
lu vadība slēpj faktus, par 
kuriem būtu jāzina. „Pro-
tams, vispirms problēmsi-
tuācijas risina skolā, bet, ja 
mums zvana skolu sociālie 
pedagogi, tad iesaistām psi-
hologus, kopīgi izvērtējam 
rīcības plānu, taču mūsu uz-
devums nav reaģēt uz katru 
sūdzības vēstuli vai zvanu,” 
stāsta izglītības atbalsta no-
daļas vadītāja.

Viņa atklāj, ka nereti, vē-
loties labu, izdara vēl ļaunāk, 
īpaši, uz sarunām ataicinot 
skolēna vecākus, visbiežāk 
māti. Pretī viņai sēž skolas 
direktors, vietnieki un vēl 
neskaitāmi cilvēki, un tiek 
gaidīta tūlītēja jautājuma at-
risināšana.

„Jāmeklē un jāatrod cita 

pieeja, vislabāk tā ir saruna 
ar kādu no speciālistiem di-
vatā. Jebkuri normāli vecāki 
sākumā aizstāvēs savu bēr-
nu, lai arī kādus pārmetu-
mus par viņa rīcību izteiktu, 
jo cita advokāta jau bērnam 
nav. Tā ir normāla pirmā 
reakcija, tikai pēc tam no-
tiek analīze un iesaistīšanās, 
lai kaut ko vērstu par labu,” 

stāsta I. Štekele, piebilstot, 
ka sarežģītāk ir tad, ja vecāki 
nevēlas sadarboties, piemē-
ram, panākt, lai bērns neka-
vētu stundas.

Smago gadījumu – 
daudz
Atsaucoties uz Latvijas 

Universitātes (LU) Pedago-
ģijas, psiholoģijas un māks-
las fakultātes mācībspēka 
un pētnieku veikto pētīju-
mu par speciālās izglītības 
iestāžu sistēmu un secinā-
jumu, ka 31 viņu apmeklē-
tajā iestādē nav asistentu un 
pedagogu palīgu, lūdzu ko-
mentēt konstatēto. I. Štekele 
skaidro, ka par šo speciālistu 
nepieciešamību lemj valsts 
darba ekspertīzes ārstu ko-
misija (DEĀK) un asistents 
pienākas 1. un 2. invaliditā-
tes grupas bērniem no 5 līdz 
18 gadu vecumam.

Arvien vairāk bērnu ir 

grūtības koncentrēties, ilg-
stoši nosēdēt utt., pašval-
dības pedagoģiski medicī-
niskās komisijās atzīst, ka 
gadījumi ir smagi. Gadā ir 
ap 2000 tādu bērnu.

„Diemžēl ne jau visās 
skolās Latvijā ir atbalsta per-
sonāls. Piemēram, ir viens 
sociālais pedagogs un psi-
hologs uz četrām skolām, 
un viņš katru dienu atro-
das citur. Par asistentu un 
palīgu nepieciešamību lemj 
arī skolas direktors,” atklāj 
I. Štekele.

Atbildot uz jautājumu, 
cik nozīmīgi ir veikt pētī-
jumus un kāda ir atdeve, 
I. Štekele pauž uzskatu, ka 
daudzos gadījumos ir grūti 
spriest par objektivitāti, jo 
cilvēkiem ir tendence visu 
neatklāt, un, ja aptaujā nav 
slēpto jautājumu, tad piln-
vērtīgu informāciju nav ie-
spējams iegūt.

Viņa stāsta arī par pozi-
tīviem piemēriem, kad sko-
las direktors vada atbalsta 
personāla komisiju un uz 
jautājumu, kur ņem naudu, 
lai bērni varētu mācīties pēc 
individuāla plāna, atbildējis, 
ka labam saimniekam vien-
mēr ir nauda.

Atgādinot LU pētījumā 
secināto, ka pedagogu dar-
bu apgrūtina arī fakts, ka 
ne vienmēr no pedagoģiski 
medicīniskās komisijas var 
saņemt izvērstu bērna vese-
lības stāvokļa raksturojumu, 
speciāliste skaidro, ka tā ir 
konfidenciāla informācija 
un vecāku ziņā ir par to in-
formēt plašāk vai ne, taču 
šādu tiesību nav mediķiem.

„Speciālajās skolās visi 
skolotāji ir speciālie peda-
gogi, un informācija, ka bēr-
nam, piemēram, ir šizofrēni-
ja, viņu darba metodēs neko 
nemainīs, jo viņi ir mācīti, kā 
strādāt ar bērniem, kuriem 
ir uzmanības deficīts, uzve-
dības un mācību problēmas. 
Viņiem ir jāzina, kā strādāt 
ar šādiem bērniem, nevis ar 
bērniem, kuriem ir konkrēta 
diagnoze,” skaidro speciālis-
te. I. Štekeles argumenti pār-
liecina vēl vairāk, uzzinot, ka 
viņas pirmā specialitāte ir 
saistīta ar medicīnu.

„Mēs visi esam individu-
alitātes, tādēļ iedot vienu re-
cepti nav iespējams, arī vie-
nas un tās pašas zāles kādam 
palīdz, bet citam tikai kaitē,” 
stāsta I. Štekele un piebilst, 
ka bērniem ļoti bieži uz 
nervu veģetatīvās distonijas 
pamata sāp vēders vai galva 
un dažkārt nomierina laikus 
pasniegta glāze ūdens vai 
pateikts labs vārds.

Jāzina mācību 
metodes
Protams, mazo skolu bu-

džets un iespējas salīdzinoši 

ir daudz ierobežotāki. Bet, 
kā atzīst I. Štekele, arī sko-
lotāji ir ļoti dažādi. Viens 
sūdzas par nespēju tikt galā 
ar hiperaktīvu skolēnu, bet 
otrs tās pašas skolas pe-
dagogs ar šo bērnu lieliski 
saprotas.

Vai tiek saņemts daudz 
sūdzību par pedagogiem, un 
kā uz tām tiek reaģēts? I. Šte-
kele stāsta, ka vaina nenolie-
dzami neslēpjas tikai bērnos 
un viņu vecākos, jo ne visi 
skolotāji savu darbu uztver 
kā misiju un cenšas bērnus 
izprast. „Ja bērns ir proble-
mātisks un pie divām skolo-
tājām viņš strādā, bet divas 
tikai par viņu sūdzas, tad 
direktoram varam ieteikt, lai 
pedagogi pamācās viens no 
otra un pārdomā, vai izman-
totās metodes ir pareizākās, 
lai arī darba stāžs nav ma-
zais,” teic speciāliste. Viņa 
piemin savu klases audzinā-
tāju, kurš pratis būt kā gādīgs 
tēvs un kuru visi joprojām 
atceras ar labu vārdu, tāpat 
sava dēla klases audzinātā-
ju, kura bijusi gados jauna, 
bet lieliski pratusi uzrunāt 
un skolas dzīvē iesaistīt arī 
vecākus.

„Manuprāt, lielāka at-
bildība jāuzņemas arī vecā-
kiem, īpaši, kad bērni vēl ir 
pirmsskolas vecumā, tādēļ 
kā vienu no prioritātēm 
esam izvirzījuši izglītot ve-
cākus, lai atbildība negulstas 
tikai uz izglītības iestāžu 
personālu,” uzsver izglītības 
atbalsta nodaļas vadītāja. 
Viņa atceras savu pieredzi, 
kad uz skolu vajadzējis vest 
dēlu. Sākumā tas izbrīnījis, 
bet vēlāk viņa sapratusi, cik 
pareizs ir bijis direktores lū-
gums uz iepazīšanās sarunu 
ierasties visai ģimenei.

Rīgas domes labklājības 
departaments kopā ar iz-
glītības pārvaldes izglītības 
atbalsta nodaļu uzsācis rī-
kot pasākumus vecākiem, 
piemēram, diskusijas ar 

izglītības psihologiem par 
aktuāliem bērnu audzinā-
šanas jautājumiem, kad ve-
cāki dalās pieredzē, kopīgi 
ar psihologu izrunā dažādas 
situācijas. Par interesi lieci-
na fakts, ka uz trim efekti-
vitātes grupām pieteikušies 
ap simts vecāku, no tiem 
tikai 48 iekļuvuši klausītā-
jos. Tāpēc šogad uz līdzīgu 
tikšanos jau nokomplektētas 
četras grupas.

„Vienalga, cik vecāki ir 
aizņemti, jāatrod laiks pa-
runāties ar bērnu un ne-
apmierināties ar saņemto 
atbildi „skolā gāja labi”. Tā-
pat uzskatu, ka uz tālruņa 
zvanu jāatbild uzreiz, nevis 
jāatliek uz vakaru, jo, iespē-
jams, kas būtisks netiks pa-
teikts nekad,” ir pārliecināta 
speciāliste.

I. Štekele atzīst, ka visbie-
žāk domstarpības rodas no 
neizrunātā. Kādā pirmssko-
las izglītības iestādē bērni 
bieži slimojuši. Vecāki no-
pratuši, ka tiek atstāti vaļā 
logi, ir vēl kādas auklītes 
neizdarības, kurām jaunā 
skolotāja nav pievērsusi pie-
tiekamu uzmanību. Ieteikusi 
parunāt ar iestādes vadītāju, 
lūdzot to neuztvert kā sū-
dzību. Vadītājai atlicis tikai 
pavērot notiekošo, un prob-
lēmas novērstas, lai arī pirms 
tam mēnesi vecāki nezināju-
ši, ko darīt.

„Ja vecāki ir ieinteresēti 
sava bērna liktenī, tad arī 
skolā jāņem vērā aspekti, ka, 
piemēram, bērnam veselības 
stāvokļa dēļ ir grūtības no 
rīta agri piecelties vai no-
sēdēt pēdējās stund  ās, tad 
Izglītības likumā paredzēts 
nodrošināt individuālu iz-
glītības apguves plānu. No 
skolas vadības ir atkarīgs, 
cik viņi būs pretimnākoši. 
Pastāv arī iespēja, ka hiper-
aktīviem bērniem stundās 
palīdz, ja blakus sēž atbalsta 
personāls vai kolēģi,” stāsta 
I. Štekele. 

Rīgas domes izglītības, kultūras un sporta departa-
menta izglītības pārvaldes izglītības atbalsta nodaļas 
vadītāja Inese Štekele.
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Pieredze

    Ilze BrInkmaneIk

Nopietnu problēmu 
gadījumā rīcība ir koordinēta, 
vecākus vienlaikus neizsauc 
sociālie darbinieki, skolu 
speciālisti, bet visu institūciju 
pārstāvji sanāk vienkopus un 
lemj par turpmāko rīcību.



UZZIņaI
Par vienu no prioritātēm izglītības atbalsta jomā 

tika noteikta daudzpusīgu atbalsta pasākumu nodro-
šināšana vispārējās izglītības iestādēs, izglītības atbal-
sta sistēmas izvērtēšana un pilnveide pirmsskolā.

Īstenojot izvirzītās prioritātes, iepriekšējā mācī-
bu gadā izglītības psihologi konsultējuši 6325 bērnu 
vecākus, 6015 izglītības iestāžu pedagogu, 15 200 
skolēnu un 33 576 skolēnus grupās, kā arī snieguši 
palīdzību divos krīzes gadījumos izglītības iestādēs: 
saistībā ar psihoemocionālo drošību pirmsskolas 
izglītības iestādē un Zolitūdes traģēdijā. Saistībā 
ar Zolitūdes traģēdiju izglītības psihologi sniedza 
psiholoģisko palīdzību deviņās izglītības iestādēs 
74 izglītojamajiem individuāli, 26 skolēnu grupām, 
23 bērnu vecākiem, 63 pedagogiem individuāli un 
piecām pedagogu grupām. Trīs rīdzinieku ģimenes 
ir saņēmušas apmaksātas nodarbības pie ģimenes 
psihoterapeita saistībā ar bērna uzvedību izglītības 
iestādēs.



20. februāris, 2014      www.izglitiba-kultura.lv 11

Deju skolotāja
 
Speciāli „Izglītībai un Kultūrai”

7. februārī VEF kultū-
ras pilī notika gadskārtē-
jais Valsts izglītības satu-
ra centra (VISC) rīkotais 
jaundeju konkurss „Mēs 
un deja”. Tajā 31 horeo-
grāfa 64 jaundejas un di-
vus deju uzvedumus izde-
joja vairāk nekā 1100 de-
jotāju no 30 izglītības ie-
stāžu 51 dažādas vecuma 
grupas. Pārstāvēti bija visi 
Latvijas novadi un Rīga, 
liecina informācija VISC 
mājaslapā.

Žūrijas komisija XI Lat-
vijas Skolu jaunatnes dzies-
mu un deju svētku māksli-
nieciskās vadītājas Indras 
Ozoliņas vadībā ar dažā-
dām atzinības pakāpēm 
novērtēja 16 autoru 28 de-
jas un vienu deju uzvedu-
mu. Arī es, vērojot skati, 
dejām, kuras šķita atbilsto-
šas vērtējuma kritērijiem, 
liku krustiņus un liku arī 
jautājuma zīmes reizēs, kad 
tādi izraisījās. Gatavojot šo 
rakstu, ilgi apcerēju, vai iz-
teikt savus jautājumus, jo 
punkti salikti, vietas sada-
lītas. Atcerējos, ka kādreiz 
pat nolikumos bija punkts, 
ka „žūrijas komisijas lē-
mums ir nepārsūdzams”. 
Es kā cilvēks no laikiem, 
kad augstas vadības lēmu-
mus nebija pieņemts ap-
spriest, arī tagad negrasos 
ko apstrīdēt. Bet daži ne-
skaidri jautājumi, ko atļau-
šos izvirzīt, iespējams, var 
rosināt domu apmaiņu un 
tādējādi palīdzēt bērnu dejas 
attīstībai.

Nebūdama pārliecināta 
par savu vērojumu aktu-
alitāti, pēc skaidrojuma 
vērsos pie mūsu valstī vis-
augstāk titulētās deju spe-
ciālistes – Rīgas Pedago-
ģijas un izglītības vadības 
akadēmijas (RPIVA) pro-
fesores horeogrāfes Ritas 
Spalvas. Proti – vai pareizi 
vēlreiz vērtēt dejas, kurās 
izmantota jau agrāk prē-
mētu un tautās izgājušu 
deju tematika, soļu kom-
binācijas, mūzika u. tml.? 
Šajā skatē tādu deju bija 
lielā skaitā: „Lācīt’s kāpa 
ozolā” (R. Spalvas horeo-
grāfija), „Cimdu polka”, 
„Plaukstiņpolka” (J. Pur-
viņa horeogrāfija), dejas 
no iepriekšējā skatē 1. vie-
tu ieguvušā uzveduma 
„Taureņu vasara” (A. Re-
zevskas mūzika). R. Spal-
va skaidro, ka skatēs, ko 
rīko Latvijas Nacionālais 
kultūras centrs, šādas de-
jas netiek atzīmētas. Pro-
tams, nevar horeogrāfiem 

liegt izmantot publicētu 
mūziku, bet to var darīt 
savās mājās, nevirzot dejas 
uz skatēm. To viņa strikti 
iesaka saviem studentiem. 
Tematikas un soļu līdzība 

ir tāpēc, ka oriģinālā mū-
zika risinājumu pasaka 
priekšā.

Atliek vien tēmas un 
mūziku meklēt pašiem, 
kā to dara deju skolotājs 
jaunais horeogrāfs Mār-
tiņš Jurciņš no Prieku-
ļiem. Abām viņa dejām 
konkursā es biju ielikusi 
krustiņus ar piezīmi par 
oriģinālu aizgājienu un in-
teresantu grupu izkārtoju-
mu. Solis ar kājas ķeksēša-
nu gan šķita no Jāņa Ērgļa 
repertuāra ņemts. Žūrija 
M. Jurciņa deju „Lecam 
šā un lecam tā”, ko izpil-
dīja viņa vadītais kolektīvs 
„Tūgadiņš”, novērtēja ar 
3. vietu.

Par jauno deju skolo-
tāju Mārtiņu ir vērts pa-
stāstīt vairāk, kaut vai tā-
pēc, ka viņš ir veiksmīgi 
papildinājis ne visai kuplo 
vīriešu vadītāju saimi. Arī 
tāpēc, ka viņš ir skolotājs 
dubultā – māca mēbeļu 
galdnieka prasmi Cēsu 
Profesionālajā vidusskolā 
un māca dejot vairāk nekā 

120 bērnu paša 2007. gadā 
dibinātajā kolektīvā. Arī 
viņam ir dubultizglītība, 
viņš ir diplomēts mēbe-
ļu galdnieks un interjera 
dizainers, kā arī apguvis 

kultūras menedžmentu 
un deju kolektīva vadītāja 
specialitāti. Lūk, paraugs, 
pēc kā līdzināties tiem zē-
niem, kam mācības skolā 
jau ir par grūtu! Pats deju 
gaitas uzsācis triju gadu 
vecumā, tad dejojis Cēsu 
„Raitajā solī”, mācību lai-
kā Rīgā Tautas deju an-
samblī (TDA) „Teiksma”, 
bijis asistents „Teiksmi-
ņā”, kuras vadītāju Ingu 
Pulmani (arīdzan vienu 
no XI Latvijas Skolu jau-
natnes dziesmu un deju 
svētku mākslinieciskajām 
vadītājām) sauc par savu 
LIELO DEJU SKOLOTĀ-
JU, jo, tieši pateicoties vi-
ņai, Mārtiņš ir „uzņēmies 
soli” patstāvīgi dibināt 
kolektīvu. Viņa deju pūrā 
ir paša veidotās deju izrā-
des „Velniņi” (pēc Rūdolfa 
Blaumaņa pasakas motī-
viem), „Kā rūķi egli mek-
lēt gāja” un kolektīva piecu 
gadu jubilejai sagatavotie 
„Kazlēni” ar Inas Aizgales 
oriģinālmūziku un Ingas 
Cipes tekstu. Mārtiņš uz-

skata, ka, veidojot dejas un 
uzvedumus, „pirmais solis 
ir ideja, otrais – mūzikas 
izvēle un tās pieskaņoša-
na idejai. Ideālā visu – gan 
mūziku, gan horeogrāfi-
ju – vēlos radīt tieši sākot-
nējai idejai. Deju tematika 
pie manis atnāk pati un 
visdažādākajos veidos, un 
to man ir vēl un vēl.” At-
liek vēlējums – lai izdo-
das!

Šajā skatē visspožāk un 
pārliecinošāk pierādīt sevi 
izdevās Aijai Rūlietei un 
viņas „Pastalniekiem” no 
Krustpils. Visām piecām 
uz skati atvestajām dejām 
un vienam deju uzvedu-
mam žūrija piešķīra god-
algotas vietas. Deju skolo-
tājas A. Rūlietes gaitām un 
devumam vajadzētu veltīt 
veselu rakstu. Viņa, tāpat 
kā Gaida Ivanova no Prei-
ļiem, Ieva Adāviča no Val-
mieras vai Zita Serdante 
no Kuldīgas, ir fenomenā-
la parādība Latvijas deju 
pasaulē. Šo deju skolotāju 
sagatavotie dejotāji allaž 
ir visaugstākajā kvalitātē, 
priekšnesums nostrādāts 

un perfekti noformēts. Tā 
arī šoreiz Krustpils visu 
izmēru dejotāji savu uz-
stāšanos sniedza ar tādu 
pārliecību, savu spēju ap-
zināšanos un atdevi, ka ne 
reti izpildījums prevalēja 
pār dejas horeogrāfiju. Par 
to arī bija mani jautājumi. 
Bet itin labi uz tiem atbild 
pati skolotāja horeogrāfe 
A. Rūliete.

Viņas radošais darbs 
pēc Rīgas Kultūras darbi-
nieku tehnikuma beigša-
nas saistīts ar Augšzemes 
bērnu mācīšanu dejot 
prasmē, sākumā izveidojot 
kolektīvu Salas pagastā, 
kopš 2004. gada – Jēkab-
pils pilsētā, kur „Pastal-
niekos” pašlaik darbojas 
septiņas grupas vecumā 
no 4 līdz 14 gadiem. Viņas 
lielākie skolotāji ir „pašas 
laiks, piedāvātās iespējas 
un pa smilšu graudiņam 
uzkrātā pieredze”, palī-
gi – pašas meitas, kuras 
pilda repetitora pienā-
kumus. A. Rūliete pēc 
mana lūguma dalās savā 
pieredzē: „Pamatā darbs 
tiek pakārtots bērniem, 
apjaušot viņu varēšanu un 
spējas. Strādājot jāatrod tā 
zelta atslēdziņa, lai bērns 
saprastu, ko vēlos, lai uz-
tvertu un sadzirdētu, un – 
galvenais – darītu darbiņu 
caur sevi, apjaušot un noti-
cot, ka viņam tas izdosies. 
Bērni ir stipri, skolotājam 
tikai nedaudz ir jāpalīdz, 
lai viņi nenobītos un noti-
cētu paši sev.” Interesantas 
un vērā ņemamas ir deju 
skolotājas atziņas par deju 
sacerēšanu: „No pirmās 
dienas dancīšus veidoju 
pati, izvēloties tieši saviem 
dejotājiem atbilstošu re-
pertuāru. Ar dejām, ku-
ras veidoju, kaut reizēm 
es tās drīzāk nosauktu 
par soļu kombinācijām, 
iemācu bērniem parādīt 
un attīstīt sevi. Katram 

numuram ir savs īpašs 
mērķis. Viens dancītis vai 
soļu kombinācija domāta, 
lai iemācītos izšūpoties, 
otrs – lai apgūtu skaistas 
roku kustības. Tikko sāk 
izdoties skaists trīssolis, 
speciāli tiek veidots dan-
cītis, lai varam to parādīt. 
Arī šajā skatē dažas no 
rādītajām dejām, kā „Kas 
manim kaitēja” (2. vieta), 
„Gadatirgus” (1.) un „Kur, 
pelīte, tu tecēji” (3.), jau 
pasen tika radītas treniņa 
nolūkiem, caur tām apgu-
vām konkrētas prasmes.” 
Aijas pārliecība – deju 
skolotājas un horeogrāfes 
prasmes „nevar atrast grā-
matās un semināros, arī 
kabatās velti meklēt, īstajā 
brīdī un laikā tu tiec apdā-
vināts no augšas”.

Šis pats jautājums – 
kurš no pieciem vērtēša-
nas kritērijiem ir galve-
nais – radās, vērojot trīs 
dejas par peļu darbiem 
dzirnavās. Atkal pierādī-
jās patiesība, ka mūzika 
pasaka priekšā kustību, 
un gan „Dzintariņa” pe-
lēni no Rīgas, gan Dobeles 
„Jāņtārpiņi”, gan Mālpils 
„Māllēpīte” cītīgi un gau-
ži vienādi dzindzināja ar 
plaukstiņām, dipināja ar 
kājiņām un virpināja ar 
rociņām. Horeogrāfisks 
dzirnaviņu risinājums gan 
bija tikai mālpiliešiem, 
bet godalgoto vietu iegu-
va „Dzintariņš”, kas ne-
noliedzami bija skaistāk 
ietērpts, labāk sagatavots 
un kuplākā skaitā.

Ar lielu skaitu deju 
startēja horeogrāfe Lilita 
Jansone – un saņēma arī 
žūrijas atzinību, bet nezi-
nu, kam īsti jautāt – kāpēc 
latviski tērptiem bēbīšiem 
galvā uzmauktas naktsau-
bes un kāpēc viņi marša 
laikā spārdās ar kājiņām? 

Ceļā uz svētkiem

Dejam tā un dejam šā
    BaIBa ŠTeInaIk

TDA „Zelta sietiņš” dejotāji gatavojas lidojumam ar gaisa balonu deju uzvedumā 
„Mēs neapstāsimies”. Varbūt tiks līdz varavīksnei?

Mazie un lielie „Pastalnieki” no Krustpils dejā priecājas par savas zemes daiļumu 
deju uzvedumā „Skaista mana tēvu zeme”.
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Turpinājums 12. lpp. 

Strādājot jāatrod tā zelta 
atslēdziņa, lai bērns saprastu, 
ko vēlos, lai uztvertu un 
sadzirdētu, un – galvenais – 
darītu darbiņu caur sevi, 
apjaušot un noticot, ka viņam 
tas izdosies. Bērni ir stipri, 
skolotājam tikai nedaudz ir 
jāpalīdz, lai viņi nenobītos un 
noticētu paši sev.
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Kāpēc prēmētā „Sienā-
žu balle” tik ļoti atgādināja 
Edītes Ābeltiņas savulaik 
prēmēto deju? Autorei ir 
nenoliedzams horeogrāfes 
talants, spēja gandrīz kat-
rai dejai atrast kādu inte-
resantu knifiņu, bet kāda 
augstāka vara ir nepiecie-
šama, lai ideju attīrītu no 
bezgaumības un novestu 
līdz pilnībai?

Dīvaini, bet šīs ska-
tes, kurai viens no uzde-
vumiem bija XI Latvijas 
Skolu jaunatnes dziesmu 
un deju svētku repertu-
āra papildus atlase, sakarā 
sarunās ar ieinteresētām 
personām vairākkārt tika 
pieminēta „augstākā vara, 
kāds spēks, kas virza domu 
un darbību”. Ja atceramies, 
ka sākotnēji par šo svētku 
māksliniecisko vadītāju bija 
izraudzīta nelaikā aizsau-

les deju laukos aizgājusī 
deju skolotāja horeogrāfe 
Arta Melnalksne, jāno-
tic, ka viņa joprojām ir ar 
mums. Vislabāk šīs izjūtas 
raksturo viņas skolniece, 
tagad arī darba turpinātāja, 
Teikas vidusskolas deju ko-
lektīva „Skabardzēni” deju 
pedagoģe Rūta Lauce. Viņas 
horeografētā deja „Jumalo” 
konkursā ieguva 2. vietu. 
Lūk, viņas izjūtas: „Nav 
tādu dienu, kad neiedomā-
tos par mūsu Artu. Viņas 
ēna nenoliedzami palīdz. 
Kaut neesmu ticīga, bet 
pašlaik nudien ticu, ka 
mums visiem ir šis eņģe-
lītis, kas palīdz, atbalsta 
un vienmēr tur īkšķus par 
visiem mūsu darbiem. Pē-
dējā laikā arvien vairāk ir 
sakritību un izjūtu, ka ir 
kāds, kas no augšas saka 
priekšā, ko darīt, vai arī 
dod zīmes, ka izdarīts pa-
reizi. Laikā, kad tapa mana 

konkursā augsti novērtētā 
deja, kā arī konkursa die-
nā jutu, ka Arta ir līdzās 
un raida labas domas.”

Rūta visus skolas ga-
dus nodejojusi „Skabar-
dzēnos”, jau kopš 9. klases 
iekļāvusies Artas izaudzi-
nātajā un izveidotajā palī-
gu jeb labo roku komandā. 
Pašlaik studē RPIVA par 
deju un ritmikas skolo-
tāju, dejo TDA „Zalktis”. 
Dejas mēģinājusi radīt jau 
skolas laikā, saglabājusies 
burtnīca ar vairākiem deju 
uzmetumiem, bet neviens 
no tiem nav pabeigts. Jau-

tāju – kāpēc? „Katru reizi 
apstājos pie pusotras mi-
nūtes – un viss, vairs domu 
un ideju nav. Tagad sapro-

tu, kāpēc tā bija. Skolotāja 
Arta allaž mēdza teikt, 
ka dejai ir jāpiedzimst. Es 
tad mēģināju domāt tā, lai 
smukāk. Ar „Jumalo” bija 
savādāk. Šī deja man tie-
šām dzima. Tā auga un to 
loloju vairākus mēnešus. 
Tāpēc arī tik labs rezul-
tāts.”

Noslēgumā visiem uz-
runātajiem horeogrāfiem 
jautāju, kādus viņi izlolo-
tu nākamos deju svētkus. 

Rūta tos gaida ar satrau-
kumu sirdī, jo pirmo reizi 
būs ne dejotāju rindās, bet 
gan skolotāja. Repertuāru 
vērtē kā košu un raibu, bet 
ne vienkāršu. Skolotājs 
Mārtiņš apzinās, ka reper-
tuāra apgūšanā liels darbs 
priekšā, jo tas nav no 
vieglajiem, bet laikam tas 
ir pareizi, jo „lieli svētki 
jānopelna ar lielu darbu”. 
A. Rūliete deju svētkus 
raksturo kā „skaistu no-
tikumu bērniem, kas jau 
iepazinuši šo svētku izjū-
tu. Daudziem tas būs kas 
nezināms, bet vilinošs. 
Repertuārs vienmēr kā-
dam patiks, kādam – ne. 
Īpaši nepiemērotas šķiet 
7.–9. klases dejas. Šie bēr-
ni, patiesībā jaunieši, ir 
pietiekami kustīgi un va-
roši, lai izdejotu savu dzī-
vesprieku un jaunību”.

Savukārt XI Latvijas 
Skolu jaunatnes dziesmu 

un deju svētku deju lieluz-
veduma režisore Inga Cipe 
tic, ka visai radošajai ko-
mandai, deju skolotājiem 
un dejotājiem noteikti iz-
dosies pa dejas ceļu „līdz 
varavīksnei tikt” un tā jo 
krāšņa uzlēks un mirdzēs 
pie svētku debesīm.

P. S. Konkursa noslēgu-
mā TDA „Zelta sietiņš” kā 
velti dalībniekiem izdejoja 
divus deju uzvedumus – 
„Mēs neapstāsimies” (iz-
virzīts XI Latvijas Skolu 
jaunatnes dziesmu un 
deju svētku repertuāram, 
Raimonda Paula mūzika) 
un „Vienošanos”, kuras 
noslēguma vārdi lai paliek 
mūsu katra dvēselē:

Mēs visi kopā varam
bez strīdiem Daugavu 

rakt –
Kā mātes rokas un tēva 

spēks,
Tā Latviju sargāšu es. 
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Dejam tā un dejam šā

Nevar horeogrāfiem liegt 
izmantot publicētu mūziku, 
bet to var darīt savās mājās, 
nevirzot dejas uz skatēm.



Turpinājums no 11. lpp. 

Liepājas Universitāte 
(LiepU) projekta „Liepājas 
Universitātei – 60” kon-
tekstā sadarbībā ar Latvi-
jas Inovatoru apvienību 
28. februārī rīko ekspertu 
diskusiju „Eiropas Savie-
nības (ES) fondu finansē-
juma piesaiste pētniecībai 
Latvijas augstskolās: piere-
dze un nākamā plānošanas 
perioda perspektīvas”.

Ievadā diskusijas dalīb-
niekus uzrunās izglītības 
un zinātnes ministre Ina 
Druviete.

Prezentācijas piedāvās 
Eiropas Komisijas pār-
stāvniecības Latvijā eko-
nomikas eksperts Mārtiņš 
Zemītis, ES Ietvara pro-
grammas Latvijas Nacio-
nālā kontaktpunkta koor-
dinators Arnolds Ūbelis, 
Izglītības un zinātnes 
ministrijas (IZM) Struk-
tūrfondu un starptautis-
ko finanšu instrumentu 
departamenta direktore 
Gunta Arāja, LiepU rek-
tors Jānis Rimšāns, Latvijas 
Organiskās sintēzes insti-
tūta direktors Ivars Kalviņš, 
Latvijas Tirdzniecības un 
rūpniecības kameras valdes 
priekšsēdētāja padomnieks 
reģionālās attīstības jautā-
jumos Ģirts Kronbergs.

Ekspertu diskusijā 
28. februārī Arhitektu 
namā ir iecerēts runāt par 
aktuālām tēmām.

Vai ES fondu finansē-
juma saņemšanas nosacī-
jumi, Latvijas plānojamās 

ES fondu izmantošanas 
programmas un praktiskā 
izmantošanas sistēma rada 
priekšnoteikumus tam, lai 
sekmētu:

• studiju procesā integ-
rētas pētniecības attīstību;

• augstskolā veiktās zi-
nātniskās darbības lomu 
reģionālajā attīstībā;

• pētniecības ienākumu 
īpatsvara palielinājumu ko-
pējos augstskolas ienāku-
mos (palielinot spēju pie-
saistīt ārējo finansējumu);

• publikāciju skaita palie-
lināšanos starptautiski citē-
jamos izdevumos, starptau-
tisko patentu skaita pieau-
gumu, spin-off uzņēmumu 
veidošanu;

• augstskolas (tās pēt-
niecības institūtu) pētnie-

ku iesaisti starptautiskas 
nozīmes sadarbības pro-
jektos;

• tādu pētniecības nišu 
veidošanos, kurās Latvijas 
augstskolu pētnieki iegūst 
līderpozīcijas Latvijas vai 
starptautiska mēroga sa-
darbības projektos;

• atbilstošu cilvēkre-
sursu piesaisti kvalitatīvai 
pētniecībai augstskolās re-
ģionos?

Vai ES fondu program-
mas, kurās paredzēta in-
frastruktūras attīstība, ir 
bijušas efektīvi saskaņotas 
ar cilvēkresursu un pēt-
niecības projektu attīstības 
pasākumiem (gan ar ES 
fondu finansējumu, gan 
bez tā)?

Kāda sinerģija starp 

programmām iezīmējas 
nākamajā daudzgadu pe-
riodā? Vai tiek panākta 
pēctecība programmu īs-
tenošanā?

Kā palielināt augstskolu 
un pētniecības struktūru 
kapacitāti sekmīgai dalī-
bai ES finansētās pētniecī-
bas programmās?

Vai ES fondu finansē-
jums sekmē augstskolu 
pētniecības rezultātu pie-
lietojamību biznesa vidē?

Ekspertu diskusijā ir 
aicināti piedalīties augst-
skolu rektori, zinātniski 
pētniecisko institūciju 
vadītāji, atbildīgo valsts 
institūciju galvenās amat-
personas, Eiropas Komisi-
jas pārstāvniecības Latvijā 
eksperti, pašvaldību vadī-
tāji, studenti, profesionālo 
nevalstisko organizāciju, 
uzņēmumu un finanšu 
sektora pārstāvji.

Diskusijas tematu ak-
tualitāti lūdzām komentēt 
Latvijas Zinātņu akadēmi-
jas viceprezidentu, LiepU 
Padomnieku konventa lo-
cekli Juri Ekmani.

Pašlaik Latvijas augst-
skolas un zinātniskās 
institūcijas lielā mērā ir 
apguvušas principus, kā 
ES fondus drīkst un var iz-
mantot, taču šī iespēja daž-
brīd ir kļuvusi par tādu kā 
narkotiku, kas ne vienmēr 
ir lietderīga, sasniedz mēr-
ķus, kurus ES ir izvirzījusi. 
Patlaban medijos un zināt-
nieku aprindās plaši diskutē 
par starptautisko ekspertu 

secinājumiem par Latvijas 
zinātnē notiekošo. Viņi ir 
centušies no sava redzes-
punkta izvērtēt to, kā Lat-
vijas zinātne izskatās ES 
zinātnes telpas kontekstā 
un kā mūsu zinātnieki spēj 
tajā iekļauties.

Viens no galvenajiem 
secinājumiem – Latvijas 
augstākās izglītības pār-
stāvji un zinātnieki pārāk 
paļaujas uz finansējumu, 
kuru piešķir ES, un savu 
turpmāko stratēģiju plāno, 
balstoties tieši uz šiem lī-
dzekļiem. Eksperti norāda, 
ka primāri finansējums ir 
jāpiešķir Latvijas valstij, bet 
ES nauda ir papildu finan-
sējums, kas konkrētās no-
zarēs un virzienos var kaut 
ko papildināt vai nostipri-
nāt – nevis otrādi.

Fizikālās enerģētikas 
institūts, kura vadībā es 
darbojos, tika kritizēts par 
to, ka saņemam no valsts 
15 % finansējuma, bet pā-
rējo pelnām paši, īstenojot 
dažādus projektus (izman-
tojam arī ES līdzekļus). 
Tas ir nepieņemami. Šāda 
situācija liecina, ka Latvi-
jas zinātnes politikas vai 
nu vispār nav, vai tai nav 
nekādas ietekmes.

Manuprāt, LiepU ini-
ciētā ekspertu diskusija 
„ES fondu finansējuma 
piesaiste pētniecībai Lat-
vijas augstskolās: pieredze 
un nākamā plānošanas pe-
rioda perspektīvas” ir īpaši 
aktuāla tagad.

Arvien biežāk arī pla-
šākā sabiedrībā rodas pa-

matots jautājums – kāda 
būs Latvijas zinātne un tās 
virzieni brīdī, kad beigsies 
ES finansējums?

Tomēr šajā ziņā esmu 
optimists, jo pēdējo 
20 gadu laikā, neskatoties 
uz grūtībām, mūsu zi-
nātnieki ir izdzīvojuši un 
enerģiski turpina strādāt. 
Tas nozīmē, ka potenciāls 
mums ir. Bet vai Latvijas 
valsts prot un vēlas izman-
tot šo vērtību?

Tas, ka esam iekļāvušies 
kopējā Eiropas apritē, ne-
apšaubāmi, ir labi, no Ei-
ropas viedokļa raugoties. 
Tā ir noteikta pievienotā 
vērtība, ko mēs spējam dot 
Eiropai. Bet kur šādā situ-
ācijā paliek mūsu nacionā-
lās intereses un nacionālais 
pasūtījums, kur ir Latvijas 
politika un strikti definē-
tās vajadzības?

Un vēl – vai Latvijas 
zinātnieki ir nepieciešami 
Latvijai?

Ar 2015. gadu būs sais-
tošs nākamais finansēša-
nas periods un mums būs 
skaidri jāizšķiras – kā rī-
kosimies tālāk, kā piesais-
tīsim Eiropas finansējumu 
augstākajai izglītībai un 
zinātnei, kā to iespējami 
efektīvāk un ilgtspējīgāk 
varēsim izmantot.

Cerams, ka diskusijā 
gūtie priekšlikumi un se-
cinājumi ieinteresētajām 
pusēm būs noderīgi. To 
apkopojumu ir paredzēts 
iesniegt valsts atbildīgajām 
institūcijām tālākajam dar-
bam. 

Vai un kā izmantosim Eiropas naudu turpmāk?
         anDra mangaleIk

Latvijas Zinātņu akadēmijas viceprezidents, LiepU Pa-
domnieku konventa loceklis Juris Ekmanis.
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Par pozitīvas iztēles veidošanu

Mācību grāmatas „Skolas 
un ģimenes psihohigiēna” 
autors, lektors, publicists
www.pedagogs.lv

Iztēle kā viena 
no diženākajām 
prāta spējām
Iztēle ir viena no di-

ženākajām prāta spējām. 
To var izmantot gan kon-
struktīvos, gan destruktī-
vos nolūkos. Tā ir mūsu 
brīva izvēle. Ja izvēlamies 
destruktīvu iztēli, proti, 
pašplūsmā pamestu, ne-
gatīvi radītu iztēli, kas, 
savukārt, rada atbilstošu 
pārliecību, kas mūsu turp-
mākajā dzīvē turpinās radīt 
negatīvu pamatu it visā, 
ko domājam, iztēlojamies 
un runājam, tad būtu tikai 
godīgi, ja negatīvas izvēles 
rezultātā mēs nevainotu tā 
dēvēto ārējo pasauli, citiem 
vārdiem sakot, nejauktu 
cēloņus ar sekām un sekas 
ar cēloņiem.

Pozitīva iztēle
Pozitīvas iztēles pamatā 

ir tikai un vienīgi pozitīvs 
priekšstats par vēlamo, ne-
vis nevēlamo. Tas ir pirmais 
pozitīvas iztēles pamat-
princips, kas jāievēro, lai 
piepildītos vēlamais, nevis 
nevēlamais. Tas nozīmē ik 
dienas acu priekšā turēt vē-
lamu un patīkamu bildi.

Jebkuru iztēlē radīto bil-
di mūsu būtība nešaubīgi 
atzīst par patiesu un liek 
tai realizēties mūsu dzīvē. 
Mūsu ārējā pasaule un ap-
kārt notiekošais ir tikai un 
vienīgi mūsu iztēles ainu 
fiziskās izpausmes. Tāpēc 
steigšus apzināsimies at-
šķirību starp iekšējo iztēles 
pasauli, kas ir visa cēlonis, 
un ārpasauli, kas ir šā cēlo-
ņa sekas. Tad mums arī būs 
vieglāk izprast, kā panākt 
vēlamo, nevis pretējo.

Mūsu vēlmju piepildī-
jums ir atkarīgs tikai no 
mūsu radītā iztēles spilg-
tuma, nevis no konkrētiem 
ārējiem nosacījumiem vai 
faktoriem. Pozitīvi iztē-
loties nozīmē gara acīm 
skatīt tikai tādas ainas vai 
priekšstatus, kas mums ir 
labvēlīgas un vēlamas. Lai 
iztēlotos, nav nepiecieša-
ma maņu orgānu aktivitāte. 
Tāpēc arī mēdz teikt, ka tur, 
kur parasts cilvēks ar pie-

ciem jutekļiem redz ķieģeli, 
ar iztēli apveltīts cilvēks sa-
skata pili.

Iztēles veidošanās 
process
Pajautāsim sev: „Ko un 

kā mēs patlaban iztēloja-
mies savā personiskajā un 
skolas dzīvē? Vai tas ir kas 
tāds, kas liecina par nevēla-
mā tuvošanos, vai – pretē-
ji – patīkamā gaidas?” Tieši 
tā iztēles aina, kurai palik-
sim uzticīgi, iegūs apveidu 
mūsu prātā un attiecīgi iz-
paudīsies mūsu pieredzē.

Lai kaut ko radītu, tas 
vispirms ir jāiztēlojas. Bez 
iztēlošanās strādā tikai uz 
ceļiem nospiests vergs. Iz-
tēle ir saruna ar visaugs-
tākajiem spēkiem, kādus 
vien spējam piesaukt. Mēs 
jebkurā brīdī varam uzsākt 
iztēloties savu turpmāko 
dzīvi, iztēlojoties to veselī-
gu, sekmīgu, bagātīgu un 
raženu. Mēs kļūstam par 
to, par ko mēs sevi iztēlo-
jamies. Ko iztēlosimies, to 
piedzīvosim.

Spēja iztēloties piemīt 
jebkuram saprātīgam cilvē-
kam. Tāpēc izmantosim to 
konstruktīvi – saplūdīsim 
ar savu mērķi, garīgi un 
emocionāli apvienosimies 
ar to. Iztēlojoties izbaudī-
sim to ik dienas. Atcerēsi-
mies atcerēties par vēlamās 
bildes skatīšanu ikdienā.

Tad, kad pārējie teiks – 
„Tas nav iespējams, to nevar 
paveikt!” –, mēs, ar iztēli 
apveltīti cilvēki, sev uzsvērti 
sacīsim: „Tas jau ir paveikts, 
jo es to spilgti saskatu savā 
iztēlē!” Tiklīdz mēs būsim 
iemācījušies iztēloties savu 
nodomu un mērķi kā pie-
pildījušos un jau pašreizējā 
brīdī izjust iedvesmojošu 
prieku par šo notikumu, 
drīz vien panāksim šīs vēl-
mes piepildījumu. Tāpēc 
nešaubīgi iztēlosimies sevi 
par sekmīgu, bagātu un 
veiksmīgu cilvēku. Tas ir 
viegli – turklāt tas ir pro-
duktīvāk un patīkamāk 
nekā nodoties domām un 
iztēles ainām par nesekmī-
bu, neveiksmi, nabadzību 
un trūkumu. Tāpēc nekavē-
joties iztēlē uzbursim sava 
sapņa piepildījuma ainu kā 
piepildījušos!

Viss, ko iztēlojamies kā 
patiesu, mūsos jau dzīvo. 
Un, kas mūsos jau dzīvo, tas 
jau ir reāls. Mūsu dzīvē ma-
terializēsies tikai tas, ko ilg-
stoši uzturēsim savā iztēlē.

Iztēles iedarbīgums
Apvaldīta un konstruk-

tīvā virzienā vērsta iztēle ir 
varen iedarbīgs līdzeklis, lai 
mainītu savu dzīvi vēlamā 
virzienā, kā arī radītu jau-
nus izgudrojumus, atklāju-

mus, dzeju un mūziku, ra-
dītu jebkuru citu veiksmes 
formulu. Mēs varam savu 
iztēli iegrožot, apvaldīt un 
izmantot tā, lai iegūtu visu, 
ko vēlamies, bet varam ra-
dīt arī sev postu, nelaimi 
un bēdas. Kaut vai – radot 
baiļu un raižu pilnas domas 
un iztēles ainas.

Tas nozīmē, ka mūsu 
būtību nosaka mūsu iztē-
lē pastāvīgi uzturētā bilde. 
Dzīvē tas izpaudīsies atbil-
stīgi mūsu domām un tai 
atbilstīgas iztēles radītajām 
sekām. Ja mēs ar neapval-
dītu domu un iztēles palī-
dzību radīsim destruktīvu 
ainu, tas ir, baiļu un raižu 
pilnas domas un iztēli par 
mūsu iespējamo nesek-
mību, veiksmi, labklājību 
un veselību, tad tieši to 
arī piedzīvosim īstenībā. 
Piedzīvojot nepatīkamas 

sekas un sev sakot – „Es 
jau teicu, ka tā būs!”, mēs 
gūsim tikai destruktīvu ap-
stiprinājumu negatīvajam 
un nevēlamajam. Šādi mēs 
savā dzīvē negatīvajam do-
dam priekšroku.

Taču mēs sevi jebkurā 
brīdī varam ietekmēt arī 
pozitīvi. Mūsu būtības dzī-
les var sākt rosīties tikai tad, 
ja tajās ir uzburta pozitīva 
vai negatīva iztēles aina. 
Konstruktīvi ievirzīta un 
vadīta iztēle ļaus mums pa-
celties pāri visām vecāku un 
skolotāju iemācītajām dog-
mām, kā arī nepievērsties 
jutekļu piegādātajām pret-
runīgajām izpausmēm at-
tiecībā uz veselību un prast 
kritiski izvērtēt to, ko stāsta 
un raksta histērijas un bai-
ļu pārņemtie masu mediju 
aktīvisti. Labāk būtu to visu 
iztēloties tādu, kādam tam 
vajadzētu būt.

It sevišķi iztēles aina pie-
pildās tad, ja mēs to izjū-
tam emocionāli dziļi un ar 
pārdzīvojumu. Ilgstoši iz-
tēlojoties vēlamo bildi, mēs 
piedzīvosim to, ka agri vai 
vēlu pienāks laiks, kad vairs 
nejutīsim vajadzību uzturēt 
vēlamo bildi. Tas nozīmēs 
to, ka mēs esam jau iedzīvo-
jušies vēlamajā iztēles ainā. 
Tas nozīmē to, ka mūsu 
vēlamā bilde ir kļuvusi par 
mūsu iekšējo būtību. Citiem 
vārdiem sakot, ar konstruk-
tīvas iztēles palīdzību mēs 
sevi pieradinām un nemāk-
sloti iejūtamies veiksminie-
ka lomā. Un tā jau ir droša 
zīme par mūsu nākotni. Un 
to var panākt tikai ar mums 

labvēlīgu iztēli. Protams, tas 
nevar notikt bez atbilstīgām 
domām un vārdiem. Iztēle 
nedarbojas bez domām un 
vārdiem. Šādi mēs savu bū-
tību varam pieradināt gan 
pie veiksminieka, gan ne-
veiksminieka lomas. Atliek 
tikai savu vēlmi padarīt par 
subjektīvu īstenību jeb ne-
šaubīgu ticību.

Situācija
„Neskatoties uz savas 

balss defektiem, es sāku 
domāt par aktiera karjeru,” 
stāsta kāds ģimnāzijas ab-
solvents, kurš nebija izturē-
jis konkursu iestājai teātra 
fakultātē. Puisis bija pārlie-
cināts, ka viņš savās būtības 
dzīlēs atradīs iespēju uzsākt 
studijas sapņotajā fakultātē. 
Viņš ik vakarus pirms ie-
migšanas sev uzsvērti sacī-
ja: „Es vēlos doties uz Rīgu, 

lai studētu teātra fakultātē!” 
Viņš savā iztēlē daudzkārt 
bija pārskatījis ainas ar Rī-
gas skatiem, kā arī ļoti labi 
atcerējās ar fakultāti saistī-
tās ielas un celtnes.

Tad viņš augām dienām 
un naktīm iztēlojās, ka pa-
staigājas pa akadēmijas 
parku, ka iepērkas veika-
los, brauc ar autobusu uz 
lekcijām un vakariņo Rīgas 
restorānos. Viņš katru nak-
ti spilgti iztēlojās, ka savā 
automašīnā apbraukā Rī-
gas bulvārus. Viņš to visu 
iedomājās ļoti dzīvi, spilgti 
un emocionāli izjusti. Šīs 
iztēles ainas viņam kļuva 
tikpat reālas un dabiskas 
kā virtuves galds viņa lauku 
dzīvoklī.

Kādu dienu šis puisis ie-
pazinās ar kādu laulāto pāri 
no Rīgas. Vīrietis apjautājās, 
vai viņš vēlētos paciemoties 
viņu Rīgas dzīvoklī, un viņš 
šo ielūgumu ar prieku pie-
ņēma. Ieradies Rīgā, viņš 
ar pārsteigumu redzēja, ka 
draugu atsūtītās mašīnas 
šoferis viņu ved pa iepriekš 
iztēloto bulvāri un citām 
iepriekš vizualizētajām ie-
lām, kuras viņš tik dzīvi bija 
iztēlojies. Viņš pazina ēkas, 
kuras tik bieži un iespaidīgi 
bija skatījis gara acīm. Savu 
mērķi viņš bija sasniedzis – 
viņš bija iestājies teātra fa-
kultātē.

Viņa panākumu un mil-
zīgās iedvesmas bezgalīgais 
noslēpums ir spēja iztēlo-
ties lietas kā notikušus fak-
tus. Citiem vārdiem sakot, 
viņš iztēlojās savu mērķi, 
gala iznākumu, ko īstenoja 

ar konstruktīvas iztēles pa-
līdzību. Apzināti vadīdams 
un virzīdams savu iztēli, 
viņš iedomājās, ka viņa ie-
cere ir piepildījusies. Visu 
šo ainu viņš iztēlojās apbrī-
nojami spilgti, izjuzdams 
tās realitāti, līdz tā kļuva 
pašsaprotama.

Kāds cits puisis, kurš bija 
smagi savainojis roku un 
ilgu laiku ārstējies, joprojām 
nevarēja pacelt smagākus 
priekšmetus. Apdomājies 
viņš sacīja sev: „Mana iztē-
le spēs izdziedināt arī manu 
roku.” Viņš sāka iztēloties 
sevi darām visu to, ko būtu 
darījis, ja netiktu savaino-
jis roku. Tā kā pirms tam 
bija nodarbojies ar sportu, 
viņš tagad iztēlē turpināja 
dzīvot kā aktīvs sportists, 
gara acīm skatīdams sevi 
tādu, kāds vēlējās būt. Viņš 
rakstīja scenāriju šai iedo-
mu filmai, piedalījās tajā un 
izjuta to kā dzīves realitāti. 
Kaut gan sākumā viņš stās-
tīja, ka nav varējis ar roku 
veikt pat viselementārākās 
darbības. Tagad viņš iztē-
lojās, ka brauc ar divriteni, 
kāpj kalnos vai spēlē galda 
tenisu. Turklāt viņš iegalvo-
ja sev, ka ir vesels un spēka 
pilns.

Pēc pāris gadiem viņa 
rokas kauli pilnīgi sadzija. 
Puisis atkal varēja pieda-
līties tenisa sacensībās un 
guva lielus panākumus.

Kāda skolotāja, kas savā 
piezīmju grāmatiņā bija ie-
rakstījusi vārdus „veselība”, 
„bagātība”, „mīlestība” un 
„pašizpausme”, bija uzcītīgi 
strādājusi ar savu iztēli. Vi-
ņai esot bijusi vāja veselība 
un trūcis iztikas līdzekļu. 
Viņa ļoti vēlējusies apprecē-
ties un atrast lektores darbu 
koledžā.

Zem vārda „veselība” 
viņa parakstīja: „Es esmu 
pilnīgi vesela, un laba vese-
lība ir mana būtība!” Zem 
vārda „bagātība”: „Bagātī-
ba pieder manai būtībai!” 
Zem vārda „pašizpausme”: 
„Mana iztēle ir izveidojusi 
tiltu starp manu būtību un 
īsto darbu, ar ko es lieliski 
tieku galā, un saņemu pie-
nācīgu atalgojumu!”

Katru rītu un vakaru 
viņa aplūkoja šos ierakstus 
un sacīja sev: „Mana būtī-
ba piepildās ar šīm iztēles 
ainām un šādi piepildās 
manas vēlmes!” Tad kādu 
brīdi iztēlojās panākumus 
katrā no šīm sadaļām. Ie-
domājās savu ārstu sakām: 
„Jūs esat pilnīgi vesela.” Tad 
iztēlojās savu māti, ar kuru 
kopā dzīvoja, sakām viņai: 
„Tagad tu esi bagāta. Mēs 
varam pārvākties uz labāku 
dzīvokli un ceļot. Esmu tik 
ļoti priecīga.” Pēc tam ie-
domājās mācītāju sakām – 

„Pasludinu jūs par vīru un 
sievu” – un izjuta laulības 
gredzena smagumu savā 
pirkstā. Vakarā pirms aiz-
migšanas viņa gara acīm vēl 
skatīja savas skolas direkto-
ru, kurš teica: „Man ļoti žēl, 
ka jūs aizejat no mūsu sko-
las, bet es priecājos dzirdēt, 
ka esat atradusi vietu kole-
džā. Apsveicu!”

Katrai no šīm iztēles 
ainām jaunā sieviete ļāva 
slīdēt gar acīm apmēram 
piecas minūtes, juzdamās 
pilnīgi atbrīvota un priecī-
gi pacilāta un zinādama, ka 
šīs ainas iegulsies viņas dzi-
ļākajā būtībā, kur tumsā at-
tīstīsies, lai piemērotā brīdī 
un vietā izpaustos redzamā 
veidā.

Kā izmantot iztēles 
spēku konstruktīvi?
Dižais vācu dzejnieks un 

filozofs Johans Volfgangs 
Gēte ļoti gudri izmantoja 
savu iztēli. Viņš bija paradis 
aizvadīt daudzas stundas, 
domās sarunājoties ar sevi. 
Gēte mēdza iztēloties, ka 
viņam pretī apsēžas kāds 
labs draugs un dod pareizās 
atbildes uz visiem viņa jau-
tājumiem. Citiem vārdiem 
sakot, ja Gētem bija kādas 
raizes, viņš iztēlojās, ka 
draugs viņam dod piemēro-
tu padomu, un centās pada-
rīt šo ainu pēc iespējas dzī-
vāku, atsaukdams atmiņā 
visus draugam raksturīgos 
žestus un balss intonāciju.

Vingrināsimies arī mēs 
uzburt iztēles ainas vakaros 
pirms aizmigšanas un no 
rīta pamošanās brīdī. Ska-
tīsim vēlamās iztēles ainas 
kā īstu kinofilmu. Un pēc 
iespējas spilgtāk un pār-
liecinošāk, un bez šaubīša-
nās, jo iztēlei ierobežoju-
mu nav. Tie ir tikai mūsu 
iemācītajā prātā. Tātad 
mums atliek tikai iztēloties 
savu mērķi un tā piepildī-
jumu un to nemitīgi patu-
rēt savās domās un iztēlē.

Apgūstot prasmi uzburt 
iztēles ainas, iemācīsimies 
to arī savaldīt, lai tā bez-
mērķīgi neklejotu starp 
bezjēdzīgām iztēles ainām. 
Tas nozīmē stingru prāta 
disciplīnu, kā arī atbrīvoties 
no tādiem mūsu personīgās 
laimes ierobežotājiem kā 
nemitīga runāšana par prob-
lēmām, nabadzību, bailēm, 
raizēšanos un nevajadzīgu 
cīņu. Iepriekš minētās pa-
rādības pastāvēs tik ilgi, cik 
tās turēsim savās domās un 
iztēlē. Ja turpināsim no-
doties šīm destruktīvajām 
iztēles ainām, tad skaidrs, 
ka piedzīvosim tieši to, ko 
iztēlojamies, proti, to, ko 
esam izvēlējušies paturēt 
savās domās un savās iztē-
les ainās. 
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Mēs kļūstam par to, par ko 
mēs sevi iztēlojamies. Ko 
iztēlosimies, to piedzīvosim.
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Kā personāla vadību īsteno izglītības iestādēs?
Rīgas Pedagoģijas un iz-

glītības vadības akadēmija 
(RPIVA) rīkoja diskusiju 
„Personāla vadība: kompe-
tences un izaicinājumi”, lai 
runātu par profesionālās ba-
kalaura studiju programmas 
„Personāla vadība” konku-
rētspējas paaugstināšanu un 
nostiprinātu sadarbību ar 
darba devējiem. Profesio-
nālās bakalaura studiju pro-
grammas „Personāla vadība” 
direktore Mg. sc. soc. Ligita 
Āzena atzina, ka augstskolā 
īstenoto studiju programmu 
var uzskatīt par unikālu, jo 
tai nav pārāk lielas konku-
rences ar citām Rīgas augst-
skolām, bet darba tirgū pie-
prasījums pēc personālvadī-
bas speciālistiem ir, turklāt 
prasības paaugstinās. „Mēs 
gribētu, lai mūsu topošie 
speciālisti būtu profesionāli, 
pārzinātu pasaules tenden-
ces un izprastu, vai tas, kas ir 
pieņemams pasaulē, ir derīgs 
un izmantojams arī Latvijā. 
Mums ir svarīgi zināt, kādas 
zināšanas un prasmes stu-
dentiem vēl nepieciešams 
attīstīt, lai viņi būtu pieprasīti 
speciālisti darba tirgū,” teica 
L. Āzena.

Diskusijā piedalījās arī 
lektore organizāciju psiholo-
ģe Mg. psych. Dace Kiršteine, 
kura dalījās profesionālas 
personāla atlases pieredzē, 
Latvijas Organizāciju psiho-
logu biedrības valdes priekš-
sēdētājs lektors Mg. psych. 
Reinis Lazda stāstīja par per-
sonāla vadības pētījumiem 
organizācijās, savukārt Lat-
vijas Personāla vadīšanas 
asociācijas izpilddirektore 
MBA Anita Sāne stāstīja, ka 
pasaulē patlaban modē ir ta-
lantu vadība.

Pedagogu 
tālākizglītība 
jāplāno mērķtiecīgi
RPIVA Personāla nodaļas 

vadītāja, lektore Mg. psych. 
Baiba Skrauce diskusijas da-

lībniekiem piedāvāja tēmu 
„Personāla vadības īstenoša-
na izglītības iestādēs”. Viņa 
uzsvēra, ka ir jārēķinās: 
katrā izglītības iestādē – no 
pirmsskolas līdz pat augst-
skolai – būs sava specifika. 
Turklāt atšķirīga personāl-
vadības pieeja būs privātai 
izglītības iestādei un valsts 
vai pašvaldības izglītības 
iestādei, jo tā ir atkarīga no 
vienām un otrām izglītī-
bas iestādēm pieļaujamā un 
ieteiktā. Privātās izglītības 
iestādes var rīkoties brīvāk, 
kamēr valsts un pašvaldību 
izglītības iestāžu darbību 
reglamentē normatīvie akti. 
Tāpat kā citās iestādēs un 
uzņēmumos, arī izglītības 
iestādē personālvadības spe-
ciālists, ja vien tāds izglītības 
iestādē strādā, ir atbalsta 
sniedzējs, kura pienākums 
ir nodrošināt atbilstošās 
kvalifikācijas personālu vi-
sās iestādes darbības jomās. 
Personālvadības speciālists 
ir atbildīgs par personāla 

profesionālo izaugsmi, lai 
iestāde varētu attīstīties. Ir 
svarīgi domāt par personā-
lu ilgtermiņā, lai darbinieki 
būtu motivēti kvalitatīvi un 
rezultatīvi strādāt.

B. Skrauce stāstīja, ka 
RPIVA studiju program-
mas „Personāla vadība” stu-
dentiem ir prakse dažādās 
organizācijās, lai viņi gūtu 
priekšstatu par to, cik ļoti 
dažāda var būt procesu ad-
ministrēšana no lietvedības 
līdz personālvadības funkci-
jām. Runājot par amata ap-
rakstiem, B. Skrauce sacīja, 
ka tādiem vajadzētu būt arī 
vispārizglītojošajās skolās, 
taču liela daļa organizāciju 
vadības studentu, sākot pē-
tīt savus darba līgumus un 
amata aprakstus, konstatēja, 
ka amata apraksta nav, bet 
darba līgumos pienākumi 
ir uzskaitīti ļoti vispārīgi un 
nesakrīt ar realitāti.

Personāla atlase var notikt 
ārkārtīgi dažādi. Bieži vien 
vispārizglītojošā skolā, kur 

nav amata apraksta un iestā-
des vadītājam ir vispārināta, 
intuitīva izpratne par to, kādu 
pedagogu viņš vēlētos redzēt 
konkrētajā vakancē, tiek pie-
ņemts subjektīvs lēmums 
par pedagoga pieņemšanu 
darbā. „Savukārt no tiesvedī-
bas viedokļa direktoram var 
nākties pretendentam, kuru 
viņš neizvēlējās, juridiski 
pamatot, kādiem kritērijiem 
pretendents neatbilda un kā-
pēc netika pieņemts darbā,” 
piebilda B. Skrauce.

Lektore uzsvēra, ka ne 
mazāk svarīgs jautājums ir 
personāla plānošana, jo ir 
nepieciešams pārzināt izglītī-
bas procesus, katrai izglītības 
iestādei ir jāpārzina katras 
izglītības pakāpes specifika. 
„Cilvēkam, kurš ir atbildīgs 
par personāla plānošanu, ir 
būtiski zināt, kādas kompe-
tences ir nepieciešamas katra 
amata veicējam. Nepietiks 
ar to, ka pateiksiet – mēs vē-
lamies šajā vakancē redzēt 
tādu pašu darbinieku, kāds 
bija iepriekšējais. Svarīgi ir 
definēt konkrētas kompe-
tences, kādām cilvēkam ir 
jāpiemīt, lai viņš veiksmī-
gi varētu pildīt konkrētus 
darba pienākumus,” ieteica 

B. Skrauce. Svarīga ir arī per-
sonāla plānošana ilgtermiņā, 
lai nebūtu vakanču.

Arī izglītības iestādēs ir 
jādomā par jauno pedagogu 
ievadīšanu darbā. „Ir skolas, 
kur tas notiek ļoti veiksmīgi. 
Tiek sekots jaunā skolotāja 
darba gaitām un nepiecieša-
mības gadījumā sniegts pa-
doms, atbalsts, konstruktīva 
kritika. Taču ir arī izglītības 
iestādes, kur jaunā skolotāja 
ievadīšana darbā ir sekundā-
ra un skolas direktors paļau-
jas uz dabisko atlasi: ja tiks 
galā, tad labi, ja netiks, tad 
viss tā arī paliek. No perso-
nālvadības viedokļa jauna 
darbinieka adaptācija kolek-
tīvā notiks jebkurā gadījumā, 
tikai – cik ātri tas notiks, ja 
tiks sniegti atbalsta pasāku-
mi vai ja tādu nebūs,” piebil-
da lektore.

Runājot par pedagogiem 
nepieciešamo profesionālo 
pilnveidi, B. Skrauce atgā-
dināja, ka skolotājiem trīs 
gadu laikā ir jāapmeklē kursi 
36 stundu apjomā. To var ri-
sināt formāli un var – mērķ-
tiecīgi, izstrādājot plānu, 
kurā apzinātas katra skolo-
tāja konkrētās zināšanu un 
prasmju vajadzības. Būtiski, 
lai pēc skolotāja atgriešanās 
no kursiem viņam būtu ie-
spēja dalīties ar jauniegūto 
informāciju.

Vēl viens aspekts ir dar-
ba izpildes novērtējums. Ko 
darīt ar novērtējumu? Liela 
daļa respondentu, kad vi-
ņiem vaicā, kas ir mainījies 
pēc novērtēšanas, atbild – 
nekas. Kā šīs formālās pro-
cedūras pārvērst lietderīgā 
rīcībā? „Jā, godīgi atzīšos, ka 
arī man tā ir problēma. Kad 
vadītājs satiekas ar saviem 
padotajiem, viņam gribas 
būt labam, taču, kad paska-
tās darba rezultātus, ir redza-
mi trūkumi, kurus vajadzētu 
novērst. Vadītājam ir jāmeklē 
efektīvākais veids, kā panākt 
vēlamo rezultātu. Rīkojot 

darbinieku aptaujas, ir jābūt 
konkrētam mērķim, kā tiks 
izmantoti iegūtie rezultāti, 
kā tos izmantos organizācijas 
darba uzlabošanai.

B. Skrauce pauda sa-
traukumu par pedagogu un 
akadēmiskā personāla nove-
cošanu. Jauni cilvēki vairāku 
iemeslu dēļ nebūt tik strauji 
izglītības iestādēs neienāk. 
Organizēt pārmaiņas kolek-
tīvos ir vieglāk, ja kolektīvs ir 
gados jaunāks. Taču vienlai-
kus arī pieredzējušo kolēģu 
ieguldījumu nedrīkst nonie-
cināt – to ir vērts ņemt vērā.

Personāla 
vadības process 
vispārizglītojošajās 
skolās – direktoru rokās
B. Skrauce atzina, ka vis-

pārizglītojošajās skolās prak-
tiski nav personālvadības 
speciālistu. Visus personāla 
vadības procesa jautājumus 
risina un lēmumu pieņem 
skolas direktors vai viņa 
vietnieks, izņemot personā-
la lietvedību, par ko skolā ir 
atbildīgs lietvedis. B. Skrauce 
rosināja domāt par to, cik 
kompetents skolas direktors 
vai viņa vietnieks ir perso-
nāla atlases jautājumos. „Tajā 
pašā laikā es neapgalvoju, 
ka modelis, kas ir patlaban, 
ir slikts, iespējams, ka tajā 
nevajag iejaukties un tieši 
skolas direktors vai viņa viet-
nieks ar savu pieredzi spēj 
objektīvi izvēlēties labāko 
no pedagogiem. Jautājums 
ir par to, vai patlaban pietiek 
ar esošo kapacitāti,” piebilda 
B. Skrauce.

Diskusijas rezultātā tika 
gūts apstiprinājums, ka iz-
glītības iestādes vadītājiem 
ir ļoti nepieciešamas perso-
nāla vadības zināšanas. Tā-
pēc RPIVA plāno organizēt 
kursus „Personāla vadība 
izglītības iestādēs”, kuru 
mērķauditorija ir izglītības 
iestāžu vadītāji un viņu 
vietnieki. 

I DaIga kļanskaIk

RPIVA Personāla nodaļas vadītāja, lektore Mg. psych. 
Baiba Skrauce rosināja domāt par personālvadību iz-
glītības iestādēs.

RPIVA profesionālās bakalaura studiju programmas „Personāla vadība” direktore Mg. sc. soc. Ligita Āzena 
(priekšplānā) kopā ar diskusijas dalībniekiem ieklausās atziņās par profesionālu personāla vadību.

K  visp rizgl tojo s skol s tiek stenoti 
person la vad bas procesi?

Process stenot ja amats

1. Person la lietved ba Lietvedis

2. Person la pl no ana Direktors / direktora vietnieks 

3. Person la atlase Direktors / direktora vietnieks 

4. Jaun  darbinieka ievad ana darb Direktors / direktora vietnieks 

5. Person la m c bas (m c bu sist ma, 
organiz ana, m c bu rezult tu 
pielietojam ba)

Direktora vietnieks m c bu 
darb

6. Darba izpildes nov rt anas vad ba 
(organiz ana,  vad ana un rezult tu 
apkopo ana, t l ko profesion l s meistar bas 
pas kumu vad ba)

Direktors/direktora vietnieks ?

7. Darba motiv cijas jaut jumi  ????????

FO
TO

: A
nd

ris
 B

ēr
zi

ņš

FO
TO

: A
nd

ris
 B

ēr
zi

ņš

Baibas Skrauces veidotā tabula.
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mācija: www.riga2014.org/
revisited

31. martā, 
17., 19., 20. aprīlī
Lielajā ģildē notiks 

piektais profesionālā pūtē-
ju orķestra „Rīga” rīkotais 
pavasara festivāls „WIND-
STREAM 2014” Baha zīmē 
ar devīzi „Mosties un at-
ceries, dzirdi un baudi!”. 
Plašāka informācija: www.
riga2014.org/windstream

4. februārī – 4. martā
Pārdaugavas Mūzikas 

un mākslas skolā (Grau-
du ielā 59) 1. un 2. stāva 
izstāžu zālēs ir apskatāma 
Rīgas Centra daiļamatnie-
cības pamatskolas jauno 
mākslinieku darbu ekspo-
zīcija

19. februārī – 23. martā
Latvijas Universitātes 

Botāniskajā dārzā apska-
tāma izstāde „Lapas zaļas, 
dzeltenas un sārtas…”. 
Tajā var uzzināt, kādi pig-
menti piedod lapām da-
žādu krāsu un kāda ir to 
nozīme augā, galvenokārt 
fotosintēzes norisē

27. februārī
Klubā „Nabaklab”, Lat-

vijas Universitātē un radio 
„Naba” projekta „Rīga-
Punkts” ietvaros notiks 
dažādi ar zinātni saistīti 
pasākumi, tostarp saru-
nu cikls ar zinātniekiem 
„Zinātnes kafejnīcas”. Būs 
iespēja klātienē satikt kādu 
zinātnieku un uzdot viņam 
jebkuru interesējošu jautā-
jumu. „Zinātnes kafejnīcu” 
mērķis ir raisīt brīvu dis-
kusiju neformālā vidē par 

Pasākumi

23. februārī
Rīgas skolēnu pilī no-

tiks Rīgas un Piedaugavas 
dziedātāju konkurss

26. februārī
Rēzeknes novada 

Sprūževas kultūras namā 
plkst. 10.00 notiks Zie-
meļlatgales tradicionālās 
dejošanas, skalu lēkšanas, 
kadriļu un dvieļu deju 
konkursi

1.–9. martā
Siguldas sporta bāzēs 

un kultūras iestādēs no-
tiks Ziemas festivāls

15.–16. martā
Latvijas Universitātes 

Lielajā aulā notiks kon-
certs „Amber Songs”: tiks 
atskaņotas Valda Muktupā-
vela atlasītas latviešu tau-
tasdziesmas dažādu valstu 
komponistu apdarē

14. martā – 27. aprīlī
Rīgas Mākslas telpā no-

tiks starptautiska mākslas 
izstāde „Re: visited”. Izstā-
dē tiks eksponēti dažādu 
starptautisku atzinību gu-
vušu mākslinieku darbi, 
atlasīti pēdējo divu gadu 
nozīmīgākajās mākslas 
biennālēs ārvalstīs (Ve-
nēcijas mākslas biennā-
lē, Berlīnes laikmetīgās 
mākslas biennālē, Eiropas 
mākslas biennālē „Mani-
festa” u. c.). Papildu infor-

sabiedrību interesējošiem 
zinātnes jautājumiem

20. februārī
Vaiņodes vidusskolā no-

tiks Kaspara Bikšes vadīts 
pedagogu profesionālās 
pilnveides kurss

21. februārī
Vaiņodes vidusskolā no-

tiks Kaspara Bikšes vadīts 
seminārs 10. klases skolē-
niem un viņu vecākiem

26. februārī
Olaines Mehānikas un 

tehnoloģijas koledžā Zei-
ferta ielā 2 tiks organizēts 
seminārs profesionālās iz-
glītības iestāžu direktoru 
vietniekiem audzināšanas 
darbā un pulciņu skolotā-
jiem, gatavojoties radoša-
jam pasākumam „Dabas 
ritums” Zemgales vēsturis-
kajā novadā

26.–28. februārī
VISC Strūgu ielā 4 Rīgā 

tiks organizēti kursi bērnu 
nometņu vadītājiem bez 
pieredzes „Bērnu nometņu 
vadīšanas un organizēšanas 
metodika” (72 stundas)

28. februārī
Merķeļa ielā 11 Rīgā 

plkst. 10.00 notiks semi-
nārs vispārizglītojošo skolu 
speciālajiem pedagogiem

1. martā
Talsu sākumskolā notiks 

Kaspara Bikšes vadīts pe-
dagogu profesionālās piln-
veides kurss

4. martā
Rīgas Ostvalda vidus-

SEMINĀRI 
UN KURSI

abonē 
laikrakstu „Izglītība un Kultūra” 

2014. gadam 
un papildus bez maksas 

saņem to elektroniski savā e-pastā!
Abonēšanas cena 10 mēnešiem – EUR 54,78

Abonējiet jebkurā „Latvijas pasta” nodaļā vai arī ar redakcijas starpniecību, atsūtot
maksātāja rekvizītus un laikraksta piegādes adresi uz e-pastu info@izglitiba-kultura.lv!
Ja esat jau abonējuši iespiesto laikrakstu un vēlaties papildus bez maksas saņemt to 
elektroniski, aicinām nosūtīt jūsu izglītības iestādes nosaukumu un e-pasta adresi uz
mūsu e-pastu info@izglitiba-kultura.lv

PASĀKUMI

Kaspara bikšes semināri februārī 
un martā, kā arī skolēnu 

pavasara brīvdienu laikā (daļēji).

Semināru izmaksas pēc abpusējas vienošanās.
Skolotājiem:
 „Matriarhāta fenomens izglītības iestādē”
 „Hiperstress pedagoģiskajā vidē, tā profilakses 

iespējas”
 „Zīmējumi, švīkājumi un rokraksts – ko tas lie-

cina par personu”
 „Upura un tirāna koeksistences fenomens”
 „Prāta disciplinēšanas tehnikas”
 „Pedagoga harizmas fenomens”
 „Afirmāciju un mandalu fenomens, tā ietekme uz 

personas uzvedību”
 „Vingrinājumi labizjūtas un labsajūtas veicināša-

nai”
 „Pozitīvas attieksmes mācīšana izglītības iestādē, 

tās metodoloģiskie aspekti”
 „Individuāla pieeja darbā ar talantīgajiem au-

dzēkņiem un bērniem ar mācīšanās grūtībām”
 „Izglītojamo uzvedība, tās darba organizācija”
 „Labvēlīgas psiholoģiskās vides veidošana izglī-

tības iestādē”
 „Iemācītais optimisms”
 „Efektīvas mācīšanās pamati”
 „Mobings izglītības iestādē, tā novēršanas iespējas”
 „Krāsas, to ietekme uz cilvēka uzvedību”
 „Līdzsvara un miera veidošanas stratēģijas”
 „Ķermeņa psihoterapija”
 „Konstruktīvais un destruktīvais pedagoga priekš-

statos”
 „Pusaudžu un četrdesmitgadnieku vecumposma 

krīzes koeksistence”
 „Pašmotivācijas fenomens”
 Interaktīva spēle „Draudzīga kolektīva veidošana 

un tā saliedēšana” (vecāko klašu skolēni kopā ar sko-
lotājiem)

Izglītojamo vecākiem:
 „Kā ar bērnu sarunāties par skolu un dzīvi?”
 „Pusaudžu krīzes vecumposma attīstības īpatnības”
 Lekcija „Kā dzīvosim tālāk?” (pusaudži kopā ar 

vecākiem)
Izglītojamajiem:
 „Kā sevi iedvesmot pozitīvai dzīvei?”
 „Pašmotivācijas bezgalīgās iespējas”
 Interaktīva spēle „Draudzīga kolektīva veidošana 

un tā saliedēšana” (kopā ar skolotājiem)

Skolotāju, bibliotekāru, sociālo un kultūras, kā 
arī pašvaldības darbinieku, izglītojamo vecāku un 
citu interesentu vasaras personības pilnveides un 
atpūtas nometne Upeslejās, Viļņā, Klaipēdā un Lie-
pājā:
 3., 4. un 5. jūnijā;
 9., 10. un 11. jūnijā;
 16., 17. un 18. jūnijā;
 19., 20. un 21. jūnijā;
 25., 26. un 27. jūnijā;
 30. jūnijā, 1. un 2. jūlijā;
 augustā, no 4. līdz 28. datumam.
Sīkākas ziņas par iespējamiem semināriem, no-

metnēm, lekcijām un praktiskajām treniņnodarbībām 
jūsu izglītības iestādē; bibliotekāriem, sociālajiem un 
kultūras darbiniekiem, pašvaldību iestāžu darbinie-
kiem, kā arī citiem interesentiem: 28320454, izgliti-
ba@gmail.com.

Sīkāk: www.pedagogs.lv

IZSTĀDES

skolā Dammes ielā 20 
plkst. 13.00–17.00 notiks 
sākumskolas krievu va-
lodas (dzimtās) skolotāju 
seminārs

5.–7. martā
VISC Strūgu ielā 4 

Rīgā notiks kursi bērnu 
nometņu vadītājiem ar 
pieredzi „Bērnu nometņu 
vadīšanas un organizēša-
nas kompetenču pilnvei-
de” (36 stundas)

6. martā
VISC plkst. 10.00 tieš-

saistē notiks seminārs iz-
glītības pārvalžu speciā-
listiem par valsts pārbau-
dījumu norisi 2013./2014. 
mācību gadā

LU Ģeogrāfijas un Ze-
mes zinātņu fakultātē no-
tiks seminārs ģeogrāfijas 
skolotājiem

Liepājas 15. vidusskolā 
notiks Kaspara Bikšes va-
dīts pedagogu profesionā-
lās pilnveides kurss

7. martā
Liepājas Vakara (mai-

ņu) vidusskolā notiks 
Kaspara Bikšes vadīts 
pedagogu profesionālās 
pilnveides kurss „Pozitī-
vas attieksmes mācīšana 
izglītības iestādē, tās me-
todoloģiskie aspekti”

8. martā
Talsu sākumskolā no-

tiks Kaspara Bikšes vadīts 
pedagogu profesionālās 
pilnveides kurss

10. martā
Strūgu ielā 4 Rīgā no-

tiks latviešu valodas un 
literatūras skolotāju me-
todisko apvienību vadītā-
ju seminārs

EIROPAS KULTŪRAS GALVASPILSĒTA
EUROPEAN CAPITAL OF CULTURE
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Programma 
Ķīpsala, 

28.02.–02.03.2014.

Piektdiena, 28. februāris
10.00–10.30 
Izstādes atklāšana
Piedalās Latvijas Grā-

matnieku ģilde, Latvijas 
Grāmatizdevēju asociācija, 
Lietuvas Republikas vēst-
niecība Latvijā, „BT 1”

10.30–11.00 
Balvas „Grāmatizdevē-

ju draugs” pasniegšana, 
Baltijas grāmatu mākslas 
konkursa laureātu apbal-
vošana

Latvijas Grāmatizde-
vēju asociācija šo balvu 
piešķir kopš 2000. gada. 
Balva iedibināta, lai iz-
teiktu atzinību plašsazi-
ņas līdzekļiem par aktīvu 
un labu darbu, informējot 
sabiedrību par grāmatnie-
cību un grāmatām.

Baltijas grāmatu māks-
las konkurss tradicionāli 
notiek Baltijas Grāmatu 
svētku laikā. Žūrija pie-
šķirs deviņus diplomus.

Grāmatu mākslas kon-
kursā „Zelta ābele 2013” 
nominētās grāmatas, tāpat 
kā līdz šim, varēs aplūkot 
vitrīnās. Šogad 45 izde-
vēji konkursam iesniedza 
109 grāmatas un kalendā-
rus. Žūrija nominēja 45 iz-
devumus, ko laiduši klajā 
29 izdevēji. (Latvijas Grā-
matizdevēju asociācija)

11.00–12.00 
Vai sarkankoka para-

dīzē ir vieta krustā sista-
jam balodim?

Ar lietuviešu literatūras 
grandu Vitautu Bubni un 
latviešu kino leģendu Jāni 
Streiču par Vitauta Bubņa 
„Krustā sisto balodi” un Vi-
tauta Sirijos Giras „Sarkan-
koka paradīzi” sarunājas 
Eva Mārtuža. (Izdevniecība 
„Lauku avīze”, Lietuvas Re-
publikas vēstniecība)

12.00–13.00 
Pastāvēs, kas pārvērtī-

sies? Jeb Jaunais kultūras 
kanons

Dialogs starp ekspertu 
izvērtēto un rekomendēto 
Kultūras kanonu Latvijas 
skolu jaunatnes skatīju-
mā. Saruna par nacionālo 
mantojumu, mūsu sabied-
rības kultūras procesiem 

un vērtību daudzveidību.
(Latvijas Kultūras mi-

nistrija, Socioloģijas un 
kultūrizglītības asociācija, 
Latvijas Nacionālā biblio-
tēka, Latvijas Grāmatnie-
ku ģilde)

13.00–14.00 
Līga Blaua. Laikmeta 

un cilvēka portretējums 
dzīvesstāstos

Nesen tapusī Līgas 
Blauas grāmata „Jānis 
Stradiņš. Ceļš cauri lai-
kiem” ir guvusi plašu lasī-
tāju atsaucību. Autore da-
līsies iespaidos un atziņās 
par izcilo personību, kā 
arī dzimtu, kas iedvesmo. 
Daudziem mīļā grāmatu 
autore L. Blaua ir saraks-
tījusi dzīvesstāstus par tā-
dām labi zināmām perso-
nībām kā Džemma Skul-
me, Vija Artmane, Maija 
Tabaka un Jānis Paukštel-
lo. (Apgāds „Jumava”)

14.00–15.00 
No Aspazijas un Raiņa 

līdz Gunāram Priedem
Personības spožums, 

literārā degsme, paliekoša 
vieta literatūras vēsturē. 
Literatūrzinātnieks filolo-
ģijas doktors Jānis Zālītis 
dalīsies pārdomās par As-
paziju un Raini. Mākslas 
zinātņu doktore Ieva Stru-
ka atklās diametrāli pretē-
jos viedokļus par Gunāru 
Priedi, tie padara viņa per-
sonību daudz interesantā-
ku un pievilcīgāku, jo kuru 
gan interesē nemainīgais 
pozitīvais tēls? (Apgādi 
„Jumava” un „J. L. V.”)

15.00–16.00 
Latvietis un viņa peo-

nijas
Tikšanās ar izcilo se-

lekcionāru Aldoni Vēriņu. 
Viņš kopā ar žurnālistiem 
un peoniju audzētājiem 
Dzintru Jurēvicu un Rai-
mondu Petrovski pastās-
tīs par šo krāšņo kultūru, 
šķirnēm, audzēšanu un 
atbildēs uz visiem ziedu 
mīļotāju jautājumiem. (LU 
Akadēmiskais apgāds)

16.00–17.00 
Zvaigznes detektīvu 

kluba sanākšana un Da-

ces Judinas romāna „Mē-
nesis pie jūras” atvērša-
nas svētki

Tikšanās ar grāmatas 
autori un jauno detektī-
vu – aktieri Andri Buli. 
Vasarīgs džezs. Mēģinā-
jums atminēt mīklu, ko 
uzdod notikumi kādā 
mūsdienīgā SPA viesnīcā 
un sens raganas lāsts. (Ap-
gāds „Zvaigzne ABC”)

17.00–18.00
Es atnākšu pie visiem, 

kas gaida mani
Jaunais evolūcijas posms 

un sūtības institūts. Video 
materiāli. Mūsu apziņas 
līmenis un senās mācības 
būtība. Grāmatas, kas pa-
līdz dievišķās apziņas cel-
šanā. (Apgāds „Sol Vita”)

Sestdiena, 1. marts
10.15 
„Grāmatas degustāci-

ja” – Evelīna Grava. „Iz-
koptais ļaunums”

Ieskats Rīgas Improvi-
zācijas teātra performan-
cē. „Grāmatas degustāci-
jā” būs iespēja nogaršot 
radošas idejas, ko smelties 
grāmatā „Izkoptais ļau-
nums”, nomalkot humora 
garšu, izglītoties dažādu 
grāmatu ingredientos, bau-
dīt aktieru sniegumu un 
piedzīvot neaizmirstamas 
emocijas. („Creative Glo-
bal Company”)

11.00–12.00 
Es dzīvoju Latvijā
Vita Štelmahere kopā 

ar neparasto kaķi Pogu un 
čau-čau šķirnes suni Rafi 
jaunākos grāmatu lasītājus 
vedīs aizraujošā piedzī-
vojumā pa interesanto un 
jauko cilvēku zemi Lat-
viju, savukārt rakstnieks 
Viks uzburs sajūtām bagā-
tu džungļu vidi, Uldis Au-
seklis iepazīstinās ar Runci 
Franci un viņa piedzīvoju-
miem. (Apgāds „Jumava”)

12.00–13.00 
Klaidoņi Rīgā
Ceļotāji, pakojiet so-

mas un sarosieties dzī-
ves krāsainībai! Ar jums 
kopā stundas garumā būs 
ikgadējā Klaidoņu saieta 
pārstāvji Pēteris Strubergs, 

Bruno Šulcs, Valdis Brants, 
Džeimss Krogzemis, Andrejs 
Hansons. Klātesošajiem at-
klās noslēpumus, kā izjust 
ceļojumu burvību plašajā 
pasaulē. Pasākuma vadītājs – 
aktieris Rolands Zagorskis. 
(Apgāds „Jumava”)

13.00–14.00 
Muzikoloģes Daigas 

Mazvērsītes grāmatas „Elga 
Īgenberga. Dzīves riču raču. 
Latviešu estrādes dzimša-
na” atvēršanas svētki

Par mūziku, vēsturi 
un dzīvi sarunāsimies ar 
grāmatas autori un sa-
biedrībā pazīstamiem cil-
vēkiem. (Apgāds „Zvaig-
zne ABC”)

14.00–15.00 
Latvijas vēstures likteņ-

grieži amerikāņu rakstnie-
ka Viljama Bērtona Makor-
nika skatījumā – grāmatas 
„Ļeņina harēms” atvēršana 
un tikšanās ar autoru

Romānā stāstīts par 
trauksmaināko 20. gad-
simta Latvijas vēstures 
laiku no 1905. gada līdz 
1941. gadam, atklājot to 
caur baltvācu aristokrāta 
Viktora Rūka piedzīvo-
jumiem. Galvenā varoņa 
identitātes meklējumi sa-
krīt ar laiku, kad gan Vāci-
ja, gan Krievija deva nepa-
tiesus solījumus Latvijai. 
Grāmatas autors ilgāku 
laiku ir dzīvojis Latvijā 
un Krievijā, apguvis krie-
vu valodu, vērojis cilvē-
kus un viņu paradumus, 
pētījis vēstures avotus un 
vācis materiālus. Romānā 
rakstnieks parāda ne vien 
latviešu traģēdiju, bet arī 
viņu diženumu. (Apgāds 
„Zvaigzne ABC”)

15.00–16.00 
Sievietes vēstures un 

likteņu griežos
Krievijas lasītāju simpā-

tiju balvas ieguvēja Marina 
Stepnova par romānu „La-
zara sievietes” un daudz ko 
citu. (SIA „Jānis Roze”)

16.00–17.00 
Literatūras balvu ie-

guvēji 2013. gadā. Dzejas 
meistarklase

Ieskats Latvijas Litera-

tūras gada balvas ieguvē-
jas Dainas Sirmās dzejoļu 
krājumā „Kailsals” un 
Ojāra Vācieša literārās 
prēmijas ieguvējas Aman-
das Aizpurietes dzejoļu 
krājumā „Turp”. Piedalās 
gan autores, gan Ronalds 
Briedis, Jānis Vādons un 
Mārtiņš Sirmais. (Apgāds 
„Pētergailis”)

17.00–18.00
Es ieiešu jūsu svētnīcās 

un darbošos caur jums
Tatjana Mikušina un 

viņas grāmatu „Jēzus” un 
„Māte Marija” apskats. Vi-
deo materiāli par šīm tē-
mām. (Apgāds „Sol Vita”)

Svētdiena, 2. marts
10.00–11.00 
„Lapsu kalniņa mīklas”
Māra Runguļa grāma-

tas „Lapsu kalniņa mīklas” 
atvēršanas pasākums.

Piedalās Māris Rungu-
lis, Inese Zandere un Rei-
nis Pētersons. Sarīkojums 
vidējā skolas vecuma bēr-
niem. (Apgāds „Liels un 
mazs”)

11.00–12.00 
Iepazīstieties – leļļu 

pasaules goda pilsonis!
Tuvojoties Latvijas Leļ-

ļu teātra 70. dzimšanas 
dienai, iznāk Alda Linē 
monogrāfija „Leļļu pasau-
les goda pilsonis” – līdz 
šim apjomīgākais pētījums 
par leģendārā mākslinieka 
Pāvila Šenhofa dzīvi un 
daiļradi. Par P. Šenhofu un 
Leļļu teātri diskutēs Aldis 
Linē, režisore Vija Blūz-
ma un teātra kritiķe Rūta 
Petrauska. Īpaši bērniem – 
fragmenti no leģendārām 
Leļļu teātra izrādēm. (Ap-
gāds „Neputns”)

12.00–13.00 
Ingmāra Līdakas grā-

matas „Zoodārzs manā pa-
galmā” atvēršanas svētki

Putni, zvēri un radinie-
ki jeb dzīvā daba mums 
visapkārt. (Apgāds „Zvaig-
zne ABC”)

13.00–14.00 
Zīmolam „Jānis Roze” – 100
Mazāk zināmi un sen 

piemirsti fakti no uzņē-

muma vēstures. (SIA „Jā-
nis Roze”)

14.00–15.00 
E-grāmatnīcas „Las.am” 

video prezentācija
Grāmatas vienmēr tavā 

viedtālrunī, planšetdatorā 
vai datorā, tikai dažu klik-
šķu attālumā. Nedaudz arī 
par to, kā lietot e-grāma-
tas. Sabiedrībā pazīstamu 
cilvēku pieredze ar grā-
matu dažādos formātos. 
(E-grāmatnīca „Las.am”)

15.00–16.00 
Kā īstenot jaunā gada 

apņemšanās?
Lai arī nupat vēl jaunā 

gada jūtīs apņēmāmies 
tik daudz, vēlmes piln-
vērtīgākai dzīvei nebeidz 
rimties. Katra diena ir 
kaut kā jauna sākums, 
tāpēc padomus varēsim 
smelties dažādām dzīves 
jomām. Inese Ziņģīte un 
Visvaldis Bebrišs dalīsies 
padomos, kā piekopt ak-
tīvu dzīvesveidu un būt 
veselam, psihoterapeits 
Aivis Dombrovskis sniegs 
padomus, kā īstenot savus 
kvēlākos sapņus, un prak-
tiskiem darbiem noderēs 
Māras Kilēvicas pado-
mi dārzkopībā. (Apgāds 
„Jumava”)

Visas trīs izstādes die-
nas – grāmatu apmaiņas 
punkts (Latvijas Grāmat-
nieku ģilde, Rīgas Centrā-
lā bibliotēka, Latvijas Na-
cionālā bibliotēka)

„MILLILI” – bērnu iz-
klaides istaba

Pirmoreiz grāmatu svēt-
kos darbosies izklaides is-
taba bērniem „MILLILI”. 
Tur būs iespēja tikties ar 
grāmatu autoriem, ilustra-
toriem, pielikt roku grā-
matas tapšanā, spēlēties ar 
roku lellēm, klausīties mū-
ziku, piedalīties radoša-
jās darbnīcās un iejusties 
detektīva lomā! Jūs gaidīs 
Millili, Kaskabatis, Grāma-
tu tārpiņš, pele Džeronīmo 
Stiltons, Auniņš Šons un 
Kaķis, lai jautri pavadītu 
laiku un baudītu svētkus 
kopā ar grāmatu veidotā-
jiem un izdevējiem.

16 izstāde


